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Chci zaparkovat 
v místě bydliště 
s regulovaným 

parkováním.

Potřebuji občas 
nechat zaparkovat 
návštěvu, opraváře 

apod.

Mám kde parkovat 
(garáž, dvůr…) 

a nejezdí ke mně 
návštěvy nebo 

řemeslníci autem.

Osobně s příslušnými 
doklady - Zvonařka 5.

Elektronicky s 
příslušnými doklady 

pomocí OSU*.

Vše vyřídím 
elektronicky s 

příslušnými doklady 
přes OSU*.

Vyřídím si své OSU*.

Osobně s příslušnými 
doklady - Zvonařka 5.

Formulář 
z webu vyplním 

a s požadovanými 
doklady zašlu datovou 

schránkou.

Formulář  
z webu vyplním 

a s požadovanými 
doklady zašlu e-mailem 

s elektronickým 
podpisem.

Nepotřebuji parkovat 
a nikdo ke mně 

nejezdí.

Rezidentní parkování 
neřeším.

Rezidentní parkování 
neřeším.

Potřebuji parkovací 
oprávnění.

Nové.

Mám OSU*. Nemám OSU*.

Prodloužit.

* OSU = osobní stránky uživatele

Inzerce města Brna 
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Obsah | Editorial

Vážené Brňanky, milí Brňané,
držíte v  rukou osvědčený magazín „velké“ 
radnice, ale v nové podobě. Navrhla ji gra-
fička Věra Marešová, autorka aktivně vyu-
žívaného loga města Brna, za  něž získala 
v roce 2005 Národní cenu za design. 
Chtěli jsme, aby byl náš magazín vzdušný, 
obsahoval více aktualit, ale abychom za-
chovali i  atraktivní rozměrnější formáty 
jako rozhovor, historie nebo fotoreportáž. 
Povedlo se? Uvítáme vaše názory a  tipy 
na  další vylepšení na  e-mailu tis@brno.cz.  
Na tuto adresu můžete psát i své zkušenosti  
s  distribucí. Připomínáme, že Brněnský 
metropolitan byste měli zdarma dostávat 
do schránky každý měsíc (kromě srpna).
V září Brno po prázdninovém útlumu ožívá,  
vrací se do něj „vysmátí“ studenti, babí léto 
láká na  venkovní akce, startují sportovní 
soutěže a  ligy. Nabízíme ochutnávku z  to-
hoto koktejlu aktivit a dozvíte se samozřej-
mě i to, co připravil či chystá magistrát a vo-
lené orgány města Brna. 
Nenechte si ujít třeba shrnutí největších 
změn v  systému rezidentního parkování 
nebo hlavní téma čísla, kterým je ekologie 
a  ochrana životního prostředí. Přečtěte si 
o  155leté historii brněnských hasičů nebo 
o  otevření Kina Art. Pozveme vás na  Brno 
Design Days, běh zoologickou zahradou 
na Mniší hoře nebo na některou ze stovky 
akcí Brněnských dnů pro zdraví.
Přejeme vám ještě slušnou řádku slunných 
dní a dětem (i učitelům) bezbolestné vykro-
čení do nového školního roku.

Zuzana Gregorová

Tiráž
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Za Lužánkami vzniklo 
olympijské sportoviště. 
Jen pro film 

Na  konci srpna začalo na  stadionu za  Lu-
žánkami natáčení filmu Davida Ondříčka 
Zátopek. Bývalé sportoviště se na čas pro-
měnilo v  dějiště letních olympijských her 
v Londýně a Helsinkách. Natáčení se usku-
tečňuje ve spolupráci s městem Brnem.  ■

(gak)

Brno postupně 
boří bariéry. 
Letos za 11 milionů

Do bezbariérových úprav komunikací Brno 
letos investovalo 11 milionů. Většina jich 
byla již zrealizována. Tramvajová zastáv-
ka na Bělohorské a bezbariérové přechody 
na Malinovského náměstí a Zámecké budou 
hotové nejpozději do konce roku. ■

(mad)

Městský dům na  
Podnásepní 2 čeká 
oprava. Vznikne  
tu 22 sociálních 
i startovacích bytů.

Brňané se složí 
na lavičku 
Václava Havla. 
Město spustilo sbírku

Co bude mít Brno společného s Washing-
tonem, Dublinem a Šumperkem?

Lavičku Václava Havla, specifický pomník 
prvnímu porevolučnímu prezidentovi. Na jeho 
vznik a  údržbu mohou přispět i  Brňané. 
Na základě jejich přání město vyhlásilo sbírku. 
Příspěvek libovolné výše lze poslat na účet 
číslo 111393222/0800.
Lavičku lidé v  budoucnu najdou na  Ka-
pucínských terasách. Její vytvoření a instalace 
budou podle předpokladů stát asi 300  tisíc 
korun. Město je připraveno dílo dofinanco-
vat nebo naopak využít peníze navíc na další 
údržbu lavičky a jejího okolí.  ■

(ral)

Na  Cejlu budují domov 
pro seniory. Obyvatele 
uvítá za dva roky

V domov pro seniory se od září začínají měnit 
dva pavlačové domy na Cejlu. Vybraný zho-
tovitel, firma Metrostav, kromě nejnižší ceny 
nabídl i zkrácení doby prací o více než měsíc. 
Za 97 milionů korun oba domy zrekonstruu-
je, část nastaví o jedno patro, přistaví výtah 
a  vnitroblok upraví na  odpočinkovou zónu. 
Uvnitř vznikne 36 bytů 1+kk a 2+kk, z toho 
6  bezbariérových a  další 3  s  bezbariérovou 
koupelnou. V  plánu je, že se do  nich první 
obyvatelé nastěhují v roce 2021. ■ 

(ral) | vizualizace: A77 Architekti

Děti se do škol 
dostanou bezpečněji

V září vstoupí do 3. ročníku městský projekt 
Bezpečná cesta do školy. Cílí hlavně na děti 
a jejich rodiče a spočívá v úpravách veřejné-
ho prostoru, které mají zpřehlednit dopravní 
situaci kolem škol – parkovací místa v režimu 
K+R (kiss and ride) a s parkovacím kotoučem, 
která umožní rodičům bezpečně vysadit děti 
před školou nebo je doprovodit do  školky, 
dále přechody, zábradlí či širší chodníky.
Aktuálně se rozšířilo parkoviště na  Sirot-
kově o  tři místa a  bylo instalováno zábra-
dlí u  Mateřské školy Zelná. V  září už by 
mělo být hotové i parkoviště ve Vranovské 
u MŠ Kometka. Do  projektu patří také re-
konstrukce dětského dopravního hřiště 
u ZŠ Horácké náměstí, kde s novým školním 
rokem zahájí dopravní výchovu. ■

(zug)

Dopravní podnik města 
Brna opravil autobusové 
nádraží u Grandu. K již dříve 
vybudovaným toaletám 
přibyla nová čekárna a zázemí 
pro předprodej jízdenek, 
příchod k nástupištím je 
bezbariérový. Během  
podzimu nainstalují i tabuli 
s odjezdy linek.

Všimli jste si během prázdnin prací 
na Pohořelci vedle obchodního domu 
Centrum? Kromě výměny elektrických  
kabelů a položení nové dlažby také  
přibude veřejné osvětlení, odpadkové  
koše a lavičky, které zastíní tři mladé  
habry. Město do úprav, jež budou  
hotovy do konce října, investovalo  
cca 5 milionů korun. 

(ral) | foto: Zdeněk Kolařík
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Změny v rezidentním 
parkování budou platit 
od 30. září. Podrobné 
informace získají lidé na webu 
i v mobilním informačním 
centru.

Nová koncepce parkování je přehlednější 
a  uživatelsky příjemnější. Šest největších 
změn přijde na konci září. 

Tři návštěvnické zóny, jednotná pravidla
Pro návštěvníky budou platit pouze tři ná-
vštěvnické zóny s  odstupňovanou sazbou 
ceny parkování za  hodinu. Čím blíž jádru 
města, tím vyšší bude cena. 
V zóně A (červená), tvořené historickým cen-
trem, zaplatí návštěvník 40 Kč/hod. Prvních 
30 minut je zdarma. K vjezdu do historické-
ho centra (pro návštěvníky zóna A, pro re-
zidenty a abonenty oblast 1-01) je ale vždy 
nutné mít vyřízené povolení. Zóna B (zele-
ná) nabízí prvních 60 minut zdarma a pak 
30 Kč/hod. Od centra nejvzdálenější zóna C 
(modrá) pak umožňuje 60 minut parkování 
zdarma a následně za 20 Kč/hod., navíc zde 
platí regulace pouze od 17 do 6 hodin.
Regulace bude platit pouze v pracovní dny. 
O víkendech a ve svátky mohou návštěvní-
ci v Brně parkovat bez nutnosti registrace 
a bez poplatku. 

Kde najdete více informací?
Kontaktní pracoviště Zvonařka 5
Mobilní informační centrum – 
na různých místech v centru Brna  
(např. Mendlovo náměstí) do 31. října
Web: www.parkovanivbrne.cz 
E-mail: parkovanivbrne@brno.cz
Telefon: +420 770 167 500 (pouze 
v otevírací době kontaktního pracoviště)

Více hodin pro návštěvy rezidentů
V zónách A a B mohou rezidenti a abonenti 
získat 200  hodin ročně zdarma pro ná-
vštěvy. Mohou si o ně zažádat přes osobní 
stránky uživatele na  webových stránkách 
www.parkovanivbrne.cz nebo na pracoviš-
ti Zvonařka  5. Zároveň rezidenti dostanou 
možnost si jednou ročně dalších 100 hodin 
pro návštěvy dokoupit za 100 Kč. 

Snížení ceny za parkovací oprávnění pro 
abonenty, změna ceníku pro rezidenty
Abonenti budou platit za 1. vozidlo 4 000  Kč 
ročně, za  2. a  každé další pak 18  000  Kč. 
Rezidenti zaplatí za  oprávnění pro 1. auto 
200 Kč, pro druhé 8 000 Kč a pro každé další 
12 000 Kč. 

Předplacené návštěvnické oprávnění 
pro parkování v zóně B
Předplacené návštěvnické oprávnění pro 
zónu B si může pořídit kdokoliv bez ome-
zení. Je určené hlavně lidem, kteří pracují 
a parkují v centru města, ale dojíždí odjinud 
a nemají rezidentní nebo abonentní opráv-
nění. Díky předplacenému oprávnění nemu-
sí každý den za parkování platit v automatu 
jako standardní návštěvník. Není ani nutné 
prokazovat vztah k vozidlu a je možné mě-
nit registrační značku. Za parkování v zóně 
B může řidič s  předplaceným návštěvnic-
kým oprávněním výrazně ušetřit. Zakoupit 
lze týdenní za 400 Kč, měsíční za 1 200 Kč 
nebo roční za 12 000 Kč. Držiteli toto opráv-
nění umožňuje parkovat v  zóně  B pouze 
v čase od 6 do 17 hodin. 

Rozšíření oprávnění pro osoby se ZTP/P
Novinkou je také rozšíření oprávnění pro 
osoby s průkazem ZTP/P. Od podzimu bu-
dou moci parkovat 3 hodiny denně zdarma 
v  každé oblasti. Je ovšem nutné si vyřídit 
bezplatné oprávnění.

Parkování motorek zdarma, ale s opráv-
něním
Motorky parkují ve všech oblastech zdarma, 
ale je nutné vyřídit si oprávnění, které je vá-
zané na registrační značku, a nikoli na trvalý 
pobyt řidiče. Do historického centra potře-
bují povolení k vjezdu. Postup pro vyřízení 
parkovacího oprávnění pro motorku je stej-
ný jako pro auto. ■

Anna Dudková | grafika: MMB

Koncem 
září začnou 
platit 
novinky 
v systému 
rezidentního 
parkování

Magistrát informuje
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Duhově pestrou 
neformální péči 
zviditelní výstava 
v Urban centru
Expozice v Urban centru nazvaná 
10 barev duhy – Nejsme neviditelní, 
jsme pečující umožňuje proniknout 
k podstatě neformální péče.

Kdo jsou neformální pečovatelé, o  koho 
pečují, co vše musí zvládnout a  jaké pod-
pory se jim dostává od státu, města či ne-
ziskových organizací? A  které organizace 
se neformální péči věnují? Fundované od-
povědi nejen na tyto otázky najdou zájem-
ci na  výstavě, kterou pořádá Odbor zdraví 
MMB. Od 16. do 27. září je zdarma přístupná 
v Urban centru na Radnické. ■

(mak)

Gorkého se promění. 
Bude přívětivější 
a bezpečnější
Ulice Gorkého a  Arne Nováka patří k mís-
tům, kde bylo v posledních měsících rušno. 
Město Brno tu nechalo kompletně obnovit 
kanalizaci, vodovody a  plynovod. Na  pod-
zemní práce nyní navázala obnova povrchů. 
Město za rekonstrukci zaplatí téměř 90 mi-
lionů korun, hotovo by mělo být v prosinci.
Po  obnově bude Gorkého ulice přívětivější 
a  bezpečnější pro obyvatele i  návštěvníky. 
Novou vozovku a  chodníky později dopl-
ní stromy a  květiny, ale i  lavičky, stojany 
na kola nebo odpadkové koše. Parkovacích 
míst ubyde, ale na úkor těch nelegálních. ■

(zug)

Na kole, autem, pěšky. 
Riviéra bude patřit dopravě

Spojnice mezi Pekařskou 
a Husovou nese od srpna 
jméno ulička Kurta Gödela 
na počest brněnského rodáka 
a slavného matematika.

Jak je důležité být na silnici vidět nebo co dělat, když 
někdo potřebuje první pomoc. Takové informace přinese 
řada workshopů pro žáky brněnských základních škol 
v rámci Evropského týdne mobility. Jeho vrcholem bude 
tradiční akce na dopravním hřišti Riviéra s programem, 
ze kterého si vyberou malí i velcí.

Co vše se vztahuje k pojmu mobilita, zjistí lidé v pisáreckém are-
álu dopravní výchovy v  sobotu 21. září. Tu typickou autoMOBI-
LITU budou reprezentovat třeba trenažéry simulující náraz auta 
do překážky nebo havárii s otočením na střechu. 
Dopoledne vyvrcholí celoprázdninová soutěž Bezpečně Brnem, je-
jíž finalisté se utkají o hodnotné vouchery. Děti si během dne zahrají 
o „řidičák“ a spoustu drobných cen, stanoviště si pro ně vedle ma-
gistrátního odboru dopravy připravila také Policie ČR. Přistaveny 
a k prohlídce připraveny budou jak služební auto, tak motorka. 
Jak se mění vnímání světa a pohyb v něm po požití alkoholu nebo 
drog, ukážou zájemcům (samozřejmě z  řad dospělých) speciální 
brýle. Záchranáři ve třech blocích předvedou, jak na první pomoc, 
a jednotlivé úkony nechají účastníky vyzkoušet na plyšácích, figu-
rínách i figurantech. 
K  vyzkoušení bude jízda na mechanickém vozíku a překonávání 
překážek v prostoru i ukázka dovedností vodicích psů pro nevi-
domé či policejních psů a jejich psovodů. V 15 hodin představí své 
umění několikanásobný mistr světa v biketrialu Vašek Kolář, ná-
sledovat bude jeho autogramiáda. 
Celý program probíhající od 10 do 18 hodin najdete na webových 
stránkách www.brno.cz/etm. ■

(ral) | foto: MMB

Od 1. do 31. října  
lze podávat 
žádosti o dotace 
na sport pro rok 
2020. Informace 
najdete na úřední 
desce magistrátu.

Na Nové radnici 
od července 
opravují sál rady, 
kde kdysi zasedal 
královský tribunál. 
Obnovuje se tu 
i barokní fresková 
výmalba.

Majitelé lesů 
o výměře menší 
než 50 ha si mohou 
na magistrátu 
zdarma vyzvednout 
lesní hospodářské 
osnovy platné 
do roku 2028.
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Brněnské dny pro zdraví 
a pro seniory i letos lákají 
na zajímavý program. Seriál 
akcí potrvá do konce října.

Brněnské dny pro zdraví se letos budou ko-
nat od 20. do 29. září. Desítky zapojených 
organizací si připravily program pro všech-
ny generace. Maminky mohou hned 20. září 
využít workshop Od kojení k pevné stravě, 
který pořádá Centrum Anabell. Odborníci 
tam rodičům poradí, jak nepředávat dětem 
špatné stravovací návyky. Nastávající ma-
minky by si tentýž den neměly nechat ujít 
jógu pro těhotné v Kulturním centru Líšeň, 
která jim pomůže s přípravou na porod. 
Organizace Plaváčci chystá několik lekcí pla-
vání určených pro děti od 1 roku v termínu 
23.–28. září. V úterý 24. září dostane prostor 
umění. Ve Společenském centru Brno-sever 
si mohou děti do 4 let zazpívat se zkušeným 
muzikoterapeutem, v ateliéru ArteSvět bu-
dou zase malovat děti od 2,5 roku. 
Napravit si dysfunkce pohybového aparátu 
nebo předcházet bolestem zad budou moci 
lidé při cvičení pilates 20. září v Kulturním 
centru Líšeň. Ani letos nebude chybět ce-
lodenní cyklistický výlet – Klub českých tu-
ristů chystá na 21. září projížďku národním 
parkem Podyjí. 
Na 22. září jsou připravené lekce společen-
ského tance v  taneční škole Eso. Ve stejný 
den zve Interní kardiologická klinika Fakult-

Brněnské dny pro zdraví 
(20.–29. září 2019) 
www.brno.cz/brnenskednyprozdravi
Brněnské dny pro seniory 
(do 31. října 2019) 
www.brno-prorodiny.cz
Tištěný program: OZ MMB, 
Dominikánské nám. 3, 2. patro, 
dveře č. 203
Informace o akcích doporučujeme 
ověřit u organizátorů, může být nutná 
rezervace.

ní nemocnice Brno na prohlídku svého areá-
lu a přístrojového vybavení s odborným vý-
kladem. Zájemci mohou zdarma absolvovat 
např. vyšetření EKG, cukru a  cholesterolu 
v krvi, konzultaci s lékařem nebo specialis-
ty na výživu, léčbu závislosti na  tabáku aj. 
Podrobný program je k  dispozici na  webu 
www.brno.cz/brnenskednyprozdravi.

Cvičení není mučení
Až do  konce října se konají Brněnské dny 
pro seniory. Do  programu se každoročně 
zapojuje stále více organizací, letos chysta-
jí asi 80 akcí. Nechybí mezi nimi například 
vzdělávací aktivity, připravené jsou cesto-
vatelské přednášky (například o  Libanonu 
24.  září v Denním centru Táborská) a také 
informace o prevenci kriminality zaměřené 
na seniory. 
O  tom, že na cizí jazyk není nikdy pozdě, 
se mohou přesvědčit studenti starší 55 let 
na  lekci angličtiny pro seniory. Kulturní 
centrum Líšeň ji chystá na 18. září. O léčení 
srdeční slabosti ve vyšším věku bude před-
nášet přednostka I. interní kardiologické 
kliniky Fakultní nemocnice u sv. Anny Lenka  
Špinarová 11. října v KD Rubín. 
Lidé, kteří holdují sportu, se mohou těšit 
například na  cvičení taoistického tai chi, 
které jim pomůže posílit tělesnou i dušev-
ní kondici. V několika termínech se mohou 
zúčastnit i  cvičení pro seniory v  Kotlance. 
Spojit pohyb s  poznáním pak lze 1. října 
v  Zoo Brno. U  příležitosti Mezinárodního 
dne seniorů zaplatí návštěvníci nad 60 let 
za vstup jen 10 Kč. 
Zjistit, kde žil Hugo Haas a se kterými bu-
dovami jsou spjata jména Georg Placzek, 
František Halas, Adolf Loos nebo Nata-
ša Gollová, budou moci účastníci tematické 
procházky 17. října. Celý výčet akcí nalezne-
te na webu www.brno-prorodiny.cz. ■

Anna Dudková | foto: KBZM

Podzim je 
ve znamení 
akcí 
pro seniory 
i na podporu 
zdraví
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Do zahraničí? S Babylonfestem 
stačí za humna
Ochutnat maďarskou klobásu či ruský boršč nebo si poslechnout 
koncerty řeckých či polských sólistů – i  takovými způsoby se 
v rámci Babylonfestu může česká většina seznámit s brněnskými 
sousedy původem z celého světa. 
Festival představuje kulturu a tradice místních národnostních a et-
nických menšin. Program zahrnující například sázení stromu, kro-
jovaný průvod, pub kvíz nebo turnaj v malé kopané je rozprostřený 
do týdne mezi 19. a 26. zářím a najdete ho na www.babylonfest.cz.  ■

(ral) | foto: Robert Vystrčil

Zájemci mohou žádat o dotace 
na kulturní činnost nebo projekt
Až do konce září je možné podávat žádosti o neinvestiční dotace 
z rozpočtu města Brna v oblasti kultury, a to na úhradu neinves-
tičních nákladů na celoroční činnost či projekt realizovaný v roce 
2020. Veškeré informace i  elektronické podání žádosti najdete 
na webu dotace-kultura.brno.cz. ■

(gak)

Cestu z ulice Bašty na Nové sady 
zjednoduší schodiště
Komfortnější cesty se dočkají pěší mířící z Petrova či ulice Bašty 
na Nové sady. Dělníci zde totiž před prázdninami začali budovat 
nové schodiště. Díky němu už nebude nutné obcházet celou ulici.  
Lidé se novinky dočkají v  prosinci. Do  té doby budou kro-
mě stavby schodiště také přeloženy kabely, vysazeny rost-
liny a  upraven terén. Právě tato část výstavby je nejná-
ročnější, neboť se pracuje ve  skále. Úprava čeká i  část 
zpevněné plochy na  Baštách, která vede k  vodním schodům.  
Za  vybudování nového schodiště a  další návazné práce město 
Brno zaplatí 5 milionů korun.   ■

(gak)

Poznejte kulturu cizinců, 
kteří tu žijí s námi

V Brně je aktuálně evidováno přes 32 tisíc cizinců a každoročně 
jich přibývá. Aby se lépe začlenili a minimalizovala se nedorozu-
mění způsobená jazykovou bariérou nebo kulturními rozdíly, při-
pravily Jihomoravský kraj a město Brno společný projekt Strategie 
integrace cizinců ve městě Brně II. 
Jeho cílem je popsat základní výzvy v oblasti integrace a navrhnout 
konkrétní řešení. Vzniká tak efektivní integrační lokální politika, 
díky níž se znásobí pozitivní dopad migrace a eliminují se negativa. 
Integrace je oboustranný proces, jehož podmínkou je vůle a pocho-
pení vzájemného přínosu pro všechny zainteresované strany. 
V září a říjnu se v rámci projektu uskuteční workshopy, semináře 
či výstavy, na kterých se mohou setkat zástupci majority s cizin-
ci. Společné odpoledne v zahradě vily Löw-Beer se koná 27. září 
od 16 hodin. Součástí bude i workshop samby a flamenka, před-
náška s ochutnávkou netradičního ovoce nebo výstava Vladimíra 
Novotného a Blanky Fišerové Cizinci jak Brno. Vstup je zdarma. 
Scénické čtení indické divadelní hry mohou lidé navštívit 14. října 
v Industře. 
Od roku 2018 působí na magistrátu čtyři interkulturní pracovníci 
se specializací na ukrajinskou, rumunskou, ruskou, vietnamskou 
a  arabskou komunitu. Ti hrají důležitou roli ve  zprostředkování 
bezproblémového kontaktu mezi cizinci a zaměstnanci veřejných 
institucí. Právě při jednání na úřadech, školách nebo ve zdravot-
nických zařízeních dochází k nedorozuměním. Konflikty zapříči-
něné jazykovou a  kulturní bariérou jsou přitom zcela zbytečné. 
Pracovníci cizincům pomohou tak, aby si vše zvládli vyřídit sami, 
v případě nutnosti můžou i tlumočit. Usnadňují tím práci i zaměst-
nancům veřejného sektoru. Zejména ze začátku, než se cizinec 
zorientuje, je pomoc interkulturních pracovníků nedocenitelná. 
V Brně žije množství národností – nejvíce je zde Ukrajinců (7 725), 
Slováků (6 760), Vietnamců (2 739), Rusů (1 951) a Rumunů (888). 
Potkat se ale můžete i s Ázerbajdžánci, Indy, Mexičany nebo Ne-
pálci.  ■

Anna Dudková

V sobotu 21. září začne program v 11 hodin krojovaným  
průvodem v centru města a poté v parku na Moravském 
náměstí vystoupí taneční a hudební soubory.
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Žabovřeská bude hotová dřív. 
Díky výluce tramvaje
Rychlejší cestu po velkém městském okruhu Žabovřeská budou 
mít řidiči dříve, než očekávali. 
Oproti předpokladům bude úsek mezi Kníničskou a Hlinkami ho-
tový s 20měsíčním předstihem. Umožnili to brněnští radní, kte-
ří souhlasili s požadovanou úplnou výlukou tramvajové dopravy 
v době, kdy budou dělníci budovat tunel pro tramvaj. Toto ome-
zení čeká cestující od 2. září 2020 nejpozději do 31. srpna 2022.
Původně se plánovaly prázdninové a víkendové výluky tramvajo-
vé dopravy. „Nepřerušované dlouhodobější omezení nám umožní 
souběžně stavět jak přeložku tramvaje, tak silniční galerii,“ vysvět-
lil ředitel brněnského závodu Ředitelství silnic a dálnic David Fiala. 
Dopravní podnik města Brna už připravil návrh alternativ pro 
MHD. „Na vytíženém úseku přes Žabovřesky a ulici Veveří nasa-
díme velkokapacitní soupravy,“ nastínil jedno z řady opatření pro-
vozní ředitel DPMB Jan Seitl. 
Ještě před výlukou a změnami v dopravě projde příští rok opra-
vou tramvajový pás na Veveří a prodlouží se zastávka Konečného 
náměstí, vzniknou i další technická opatření. Auta na Žabovřeské 
projedou po dobu prací jako doposud. ■

(and) | vizualizace: Wave Studio

Úleva pro řidiče: otevřel se 
Dornych i Husovický tunel
Se závěrem léta skončily i některé velké dopravní uzavírky v Brně. 
Stavební ruch ustal na Dornychu i jinde.
Řidičům by se měly cesty po Brně o něco usnadnit. Na konci léta 
se totiž po rekonstrukci otevřelo několik důležitých silnic. Od září 
tak řidiči projedou například Husovickým tunelem. 
V něm došlo v letních měsících k opravě technologických i řídicích 
částí, které byly na hranici životnosti. Provoz v tunelu je tak bezpeč-
nější. Nové je i osvětlení, systém napájení a kabeláž. Modernizací 
a doplněním prošla zařízení pro rádiové volání kvůli souladu frek-
vencí, které užívá integrovaný záchranný systém. Dělníci nainstalo-
vali také systém detekce přepravy nebezpečných látek, doplnili sys-
tém videodetekce incidentů a kamerový systém, který měří rychlost.

Přesunou tramvaj ke Zvonařce
Řidiči také od  září projedou Dornychem. Ten byl neprůjezdný 
od  jara loňského roku kvůli pracím spojeným s výstavbou tram-
vaje Plotní. Kapacita Dornychu včetně křižovatky se Zvonařkou se 
po úpravě zvýšila. 
Stavbaři odstranili původní tramvajové těleso, odkryli vozovku 
a pracovali na technologicky velmi náročné stavbě páteřní stoky. 
Výměny či přeložení se dočkaly i další sítě, které se zde nacházejí. 
To byla asi nejkomplikovanější část stavby. Poté se pokládal nový 
povrch vozovky. 
Poslední etapou projektu je přeložka tramvajové trati z Dornychu 
na Plotní. Kvůli tomu je nyní dlouhodobě uzavřena ulice Plotní. 
Jakmile budou všechny práce hotové, měla by být doprava v ob-
lasti plynulejší. Organizace dopravy na Zvonařce se bude měnit 
v závislosti na průběhu prací.

Lužánecká bez aut, Bohunická zčásti
Tramvaje se po  prázdninové výluce vrátily také na  Cejl. V  úseku  
Soudní–Vranovská přes léto dělníci vyměnili koleje a odhlučnili a od-
vodnili tramvajovou trať. Průjezdná je také ulice Otakara Ševčíka. Opra-
vu komunikace zde Ředitelství silnic a dálnic dokončilo v předstihu. 
Částečně je průjezdný také silniční most Kníničská. Řidiči zde 
projedou zatím ve směru od Bystrce. Uzavřel se nájezd ve směru 
z  Kníničské na  Žabovřeskou. Provoz z města do  Bystrce zůstá-
vá stejný jako dosud. Řidiči tak stále jezdí přes kruhový objezd 
na Hradecké ulici. Práce by měly skončit ještě v letošním roce. 
Stále trvá uzavírka Lužánecké, kde pracují Brněnské vodárny a ka-
nalizace. Ulice je uzavřená od  června a  rekonstrukce vodovodů 
i kanalizace z 19. století včetně dokončení povrchů by měla skon-
čit v září 2020. 
Od září je omezen průjezd Bohunickou v úseku Vídeňská–Řeháko-
va, kde se jezdí v režimu 1+1. Od poloviny října bude ulice uzavřená 
zcela. Brněnské vodárny a kanalizace zde pracují na rekonstrukci, 
která do budoucna sníží riziko havárií, které místní často trápily. 
Podle plánů by se přibližně v polovině září mělo částečně uzavřít 
Palackého náměstí kvůli opravě komunikace. Ta potrvá do konce 
roku. A v závěru listopadu se na Zábrdovickou vrátí tramvaje, auta 
pak nejpozději na konci ledna příštího roku.  ■

Anna Dudková

Tramvaje do Bystrce a zpět budou projíždět tunelem  
o délce 494 metrů. V místě současné trati pak povede silnice 
se dvěma pruhy v každém směru.
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Jiří Nantl:  
CEITEC si vybudoval silnou značku, 
je v Evropě uznáván

O Brně se mluví jako o středoevropském 
centru výzkumu, vývoje a  inovací. Jako 
o českém Silicon Valley. Není to přehnané?
Je to samozřejmě přirovnání, ale myslím si, 
že přehnané není. Největší úspěch, který 
máme my, Brno i celý region, je, že CEITEC 
je ve  světové vědecké komunitě vnímaný 
jako dobrá západní vědecká instituce. Což je 
ohromné vítězství. Protože – nalijme si čis-
tého vína – předsudky vůči vědě ze střední 
a východní Evropy existují. Dnes je polovi-
na naší publikační činnosti v první čtvrtině 
nejlepších časopisů v daném oboru a tak to 
mívají slušné západní instituce. Co je ještě 
důležitější, zhruba polovina těch článků má 
hlavního autora odsud, ze CEITEC. Článek 
tedy rozpracovává myšlenku, která vznikla 
tady. To v Česku není úplně pravidlem.

Ve vědě existuje rivalita asi stejně jako 
v  jiných oblastech. „Nepřeskočí“ vás 
zahraniční konkurenti jen na  základě 
věhlasu či počtu nobelistů ve svých tý-
mech? 
Renomé má velký význam. Proto si myslím, 
že jedna z deviz CEITEC je, že si vybudoval 
velmi silnou značku. Je v  Evropě uznáván. 
Ve  vědě jsou klíčoví lidé, šéfové výzkum-
ných skupin. Máme 37 výzkumných skupin, 
u nichž klademe velký důraz na  jejich svo-
bodu a autonomii.

Hraje tato svoboda roli v  rozhodování 
špičkových vědců pro práci v  Brně? 
Je těžké je v českých podmínkách získat 
a udržet? 

To je největší faktor. Láká je možnost dělat 
svůj vlastní výzkum. Těžké je to v  tom, že 
jsme museli překračovat bariéru, že naše in-
stituce není na Západě. To se mění, ale pořád 
je na tom potřeba pracovat a Brno představo-
vat. Kandidát, který pak přijede, je překvape-
ný, jak je město úžasné, příjemné. Kolegové 
ze Spojených států jsou okouzleni jednodu-
chostí a bezpečností života v Brně, výbornou 
MHD. Dalším faktorem jsou peníze. Musíme 
být trochu srovnatelní s  Vídní, která je pro 
svou blízkost náš největší konkurent. 

Jaké dosavadní úspěchy CEITEC Masary-
kova univerzita byste vyzdvihl? 
CEITEC je jedním z míst v České republice, 
kde pracuje největší počet držitelů ERC 
grantů (prestižní granty Evropské výzkum-
né rady – pozn. red.). Zmíním i  obrovské 
průlomy ve virologii, významné objevy v po-
znání mechanismu virů klíšťové encefaliti-
dy nebo některých jiných virů. Brno je také 
velmi silné v molekulární medicíně, objevy 
se týkají toho, jak vzniká např. leukemie 
a  jak spolu komunikují zdravé a  nemocné 
buňky. V rostlinné biologii máme celou řadu 
objevů, které se týkají hormonální regulace 
růstu rostlin. Máme třeba patent na to, jak 
úpravou jednoho hormonu zrychlovat růst 
dřevin a hustotu dřeva. Zalesňování je velké 
celosvětové téma třeba v  souvislosti s  kli-
matem.

Orientujete se tedy na základní výzkum. 
Daří se CEITEC přenášet výsledky vý-
zkumů do praxe?

V září uplyne pět let od otevření dvou pavilonů pro bádání v oblasti 
biologicky významných molekul, evoluce a genetické výbavy rostlin, 
ale i lidské mysli a zdraví člověka – vědecko-výzkumného centra CEITEC 
v kampusu Masarykovy univerzity. Jakou roli hraje ve světové vědě? 
A co přináší Brnu? Odpovědi prozradí ředitel CEITEC MU Jiří Nantl.

Devizou CEITEC je dobrá 
atmosféra. Možná i proto naši 
vědci nesedí na více židlích. 
Někdy říkám, že ti, kdo jsou u nás 
zaměstnaní, u nás i pracují.
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Mgr. Jiří Nantl, LL.M.

Vystudoval politologii a právo na Masarykově univerzitě, v roce 2009 získal ještě titul LL.M. 
v oboru Corporate Law na Nottingham Trent University. S Masarykovou univerzitou není spjat 
jen jeho studijní, ale i profesní život – působil zde na pozicích vedoucího studijního odboru, kancléře 
a ředitele právních a korporátních vztahů. V letech 2010–2012 řídil odbor vysokých škol ministerstva 
školství, mládeže a tělovýchovy a poté byl náměstkem ministra školství. V roce 2013 se pracovně vrací 
do Brna jako operační ředitel CEITEC – konsorcia Masarykovy univerzity, Vysokého učení technického 
v Brně, Mendelovy univerzity v Brně, Veterinární a farmaceutické univerzity, Ústavu fyziky materiálů 
Akademie věd ČR a Výzkumného ústavu veterinárního lékařství. V roce 2016 se stal ředitelem 
CEITEC Masarykova univerzita. Je členem správní rady Janáčkovy akademie múzických umění.

Co vás CEITEC v profesi naučil?
Myslím, že mě naučil dlouhodobosti přemýšlení a pokoře před složitostí a nepředvídatelností 
skutečnosti. Že musíme udělat vždy to nejlepší, co umíme s dostupnými informacemi, na něco vsadit 
a zároveň mít sílu říct, teď to nevyšlo, zkusíme to příště nebo jinak. Udržet vnitřní motivaci svou 
i našich vědců. Jsem šťastný, že jedna z deviz CEITEC je dobrá atmosféra. Možná i proto naši vědci 
nesedí na více židlích. Někdy říkám, že ti, kdo jsou u nás zaměstnaní, u nás i pracují. Je to zdroj síly 
ústavu, tady jsou lidé i jejich publikace. Vědci jsou navíc skvělí lidé.

V některých oborech, jako IT nebo strojíren-
ství, je základní a aplikovaný výzkum silně 
oddělen. V biologických oborech je daleko 
častěji patent nebo aplikovaný výsledek 
přímo výstupem základního výzkumu, na-
příklad zmiňovaný patent na hormon růstu 
dřevin. Máme jeden z  nejlépe vybavených 
vědeckých skleníků v Evropě, jsou zde např. 
upravovatelné LED světelné zářivky. Dnes 
se v  zemědělství hodně diskutuje o  tom, 
že se potraviny jednou budou pěstovat 
ve  skleníkových mrakodrapech. Je čím dál 
méně orné půdy, to je další  velký globální 
problém. Zvažujeme projekt, že bychom 
zkoumali, jak upravovat intenzitu a  sklon 
LED záření. To jsou velmi cenná data, která 
moc nikdo nemá. Příkladů, kde se dá praco-
vat s aplikační sférou, je celá řada.

Vystudoval jste politologii a  práva. 
Od  roku 2016 působíte jako ředitel 
CEITEC Masarykova univerzita. Máte 
k vědeckému světu blízko nebo se pro-
filujete spíš jako manažer určitého typu 
organizace?
Jsem manažer akademických institucí, což 
je v  řadě zemí už zcela svébytná profesní 
dráha. Tuhle práci mám rád. Není snadná, 
jeden kolega z Holandska říká, že dělat ředi-
tele vědcům je nejhorší práce na světě.

V jakém smyslu?
Vědci jsou chytří a  vynalézaví jak ve  svém 
oboru, tak v různých požadavcích. Z povahy 
věci na vědu není nikdy dost zdrojů, takže 
ředitel musí vytvářet dobré podmínky, ale 
často také říkat ne. Specifikem manažerské 
práce v akademickém světě je, že pracuje-
te s  dlouhodobým dopadem. U  klíčových 
rozhodnutí se ukáže až za deset dvacet let, 
jestli byla dobrá, nebo ne. Když zakládáme 
novou výzkumnou skupinu, trvá v  pod-
statě rok najít group leadera (vedoucího – 
pozn. red.). Po  příchodu mu trvá rok dva, 
než postaví svou skupinu. Musí si najmout 
lidi, zorganizovat laboratoř, požádá o první 
grant. Teprve až za tři čtyři roky po etablo-
vání skupiny vidíte první výsledky. Ale pořád 
nevíte jistě, jestli z toho něco bude. Vědecké 
prostředí je zkrátka velmi složité. ■

Zuzana Gregorová | foto: Zdeněk Kolařík
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Na strojírenském veletrhu 
vystaví digitální továrnu
Od  7. do  11. října bude brněnské výstaviště hostit Mezinárodní 
strojírenský veletrh, doplněný o  veletrhy Transport a  Logistika 
a ENVITECH. MSV ukáže novinky a trendy v oblasti průmyslových 
technologií a představí fenomén digitální továrny. V této expozici 
lidé najdou řešení založená na digitální transformaci a umělé inte-
ligenci směřující k vyšší efektivitě a kvalitě průmyslové produkce. 
Součástí veletrhu ENVITECH bude konference zaměřená na cirku-
lární ekonomiku.  ■

(zug) | foto: Veletrhy Brno

Zažijte zábavný den se strážníky. 
Ve vodě i na souši
Celodenní akční ukázky ve vodě i na suchu, ukázky moderní tech-
niky i dobové oblečení a unikátní historické exponáty. To vše na-
bídne Den s Městskou policií Brno a nejen s ní, který se uskuteční 
28. září od 10 do 17 hodin na Bauerově 7. Akce je zdarma. Pro po-
drobnosti sledujte facebookovou stránku MP Brno. ■

(gak)

BRNOPAS nabídne městskou 
hromadnou dopravu zdarma
Poznávání Brna bude pro turisty zase o něco jednodušší. Lidé, kteří  
si koupí turistickou kartu BRNOPAS, mohou nově jezdit zdarma 
MHD. Zároveň mají v ceně vstup do pěti atrakcí v Brně – do zahrad 
vil Stiassni, Löw-Beer, Tugendhat a Jurkovičovy, na věž Staré rad-
nice, do podzemí, katedrály sv. Petra a Pavla a do zoo. Další výho-
dou je zaručený vstup do vily Tugendhat. Pro ostatní návštěvníky 
jsou čekací lhůty dlouhé, s BRNOPASem však zakoupíte vstupen-
ku klidně i na ten samý den. Karta s  jednodenní platností vyjde 
dospělého na 290 korun, dítě na 190 korun.   ■

(gak)

Město a výlohy obchodů ožijí 
festivalem designu

Brno Design Days jsou v jihomoravské metropoli už tradičním me-
zinárodním svátkem designu, který přibližuje toto kreativní odvětví 
běžným lidem. Čtvrtý ročník festivalu se uskuteční od 3. do 6. října. 
Lidé se mohou těšit na  zajímavé české a  zahraniční designé-
ry v  různých odvětvích a  jejich inovativní a progresivní přístupy 
k  současným problematikám, ale také na  doprovodný program. 
Ten zahrnuje workshopy pro studenty, odborníky i laiky. 
„Místo, kde se letošní ročník festivalu uskuteční, je zatím tajemstvím. 
Pro návštěvníky to bude ale i tentokrát velké překvapení,“ vysvětli-
la za organizátory Alexandra Georgescu z architektonického studia 
KOGAA, které festival designu v Brně založilo. Studio se každoročně 
stará o lokaci včetně jejího architektonického ztvárnění.

Přilákat zákazníky a zároveň zpestřit ulice
Předzvěstí Brno Design Days bude projekt nazvaný Retail Display, 
který zapojí do rozvoje města i veřejnost a podpoří kreativce. Spo-
lupracuje na něm magistrátní oddělení strategického plánování. 
Od počátku září by se měly změnit výlohy osmi vybraných obcho-
dů v centru Brna. 
„Kamenným prodejnám často chybí konkurenceschopnost vůči vel-
kým nákupním centrům či e-shopům. Pokusíme se tak nejen nalá-
kat k návštěvě, ale nápaditým řešením také oživit ulice. Celý projekt 
propojuje téma Brna,“ popsala jeho autorka Veronika Rút Nováková. 
Zapojené prodejny jsou v městské části Brno-střed a představují 
různá odvětví – jsou mezi nimi například chovatelské potřeby, par-
fumerie, cestovní kancelář, optika či prodejna suchých plodů. 
„Projekt rozšiřuje vizuální strategii, která je ukotvena v manuálu 
pro označování provozoven v centrální části Brna,“ dodala Nová-
ková, která je zároveň i  jeho tvůrkyní. Kromě ní se na výlohách 
bude podílet třeba Martin Hrdina, zakladatelka KOGAA Alexandra 
Georgescu nebo floristky a designérky, které stojí za projektem 
Kvítka v bytě. Vyhlášení nejlepšího zpracování tématu ve  veřej-
ném prostoru proběhne v rámci festivalu Brno Design Days.  ■

Kateřina Gardoňová

Návštěvníci MSV se mohou vydat na „digitální stezku“ za fe-
nomény jako umělá inteligence, blockchain, elektromobilita 
nebo kryptobezpečnost.



Inzerce

 13 



14 

Vzdělávací organizace 
Czechitas pomáhá ženám 
prosadit se v IT. V září v Brně 
otevřela vlastní budovu 
a zve zájemce na návštěvu.
Ukázat dívkám a ženám, že se nemusí bát 
oboru informačních technologií, se snaží 
vzdělávací nezisková organizace Czechitas. 
Už pátým rokem pořádá v  Brně přednáš-
ky, workshopy i  dlouhodobé kurzy zamě-
řené na  programování, tvorbu webových 
stránek, datovou analytiku, grafiku nebo 
online marketing. A  začátkem září otevře-
la ve Škrobárenské 3 komunitní vzdělávací 
centrum.
„V  uličním patře jsme vybudovali kavárnu, 
dětský koutek a menší kanceláře. Horní pat-
ro už je více o vzdělávání. Nachází se tu velká 
přednášková aula, relaxační místnost, zázemí 
pro lektory, kanceláře zaměstnanců Czechi-
tas a tři menší učebny pro workshopy. Plánu-
jeme v Brně uspořádat celkem 326 akcí za rok 
pro zhruba šest tisíc účastníků,“ upřesňuje 
provozní ředitelka Czechitas Lenka Franců.
Činnost této organizace podporuje i  měs-
to Brno. „Spolupráce je přínosná pro obě 
strany. My například poskytujeme do kurzů 
Digitální akademie městská témata a  da-
tové sady, účastnice pak data zpracováva-
jí a  výsledné analýzy jsou velmi zajímavé 
pro další rozvoj města,“ popsal Jan Zvara 
z brněnského magistrátu. 

Komunitní vzdělávací centrum Czechitas
Škrobárenská 3
Open Week 30. září – 4. října 2019
Family Day 6. října 2019
Ukázkové workshopy (pro ženy a děti)  
a přednášky (pro všechny) i Family Day  
jsou zdarma. Registrovat se na ně můžete 
na adrese czechitas.cz/openweek.

Ženy takto analyzovaly například vhodnost 
měření rychlosti v boji proti nehodám, vliv 
počasí na nehodovost a kriminalitu v Brně, 
jak najít nejlepší místo pro bydlení nebo kde 
jsou lidé v Brně nejšťastnější a  jaké pro to 
mají důvody. 
Seznámit se s  nabídkou organizace mo-
hou lidé během týdne otevřených dveří 
od 30. září do 4. října, akci zakončí v neděli 
6. října Family Day, na  který organizátoři 
zvou celé rodiny.

Digitální dílna FabLab má další pobočku
Cílem vzdělávací organizace je posílit di-
gitální gramotnost u  žen různého věku 
a  vzdělání a  motivovat je, aby se zkusily 
uplatnit v oboru IT. 
„Blíží se konec mé rodičovské dovolené 
a zvažuji, čemu se budu věnovat. Přihlásila 
jsem se do kurzu tvorby webových stránek, 
abych se naučila něco nového a  třeba pak 
v  této branži pracovala. Programování mě 
baví a snažím se v něm zdokonalovat kaž-
dou volnou chvíli,“ říká jedna z účastnic kur-
zů Czechitas, vystudovaná středoškolská 
učitelka Ivana Krupanská.
Po prvotním zaměření na ženy rozšířila or-
ganizace svůj záběr i  na  děti a  mladé lidi 
od 8 do 18 let, pro které pořádá kroužky, ví-
kendy, tábory nebo letní školy orientované 
převážně na  základy programování a  pro-
gramátorské myšlení. A chce přilákat obec-
ně lidi, kteří mají rádi vzdělávání a  vlastní 
rozvoj. Proto je součástí komunitního vzdě-
lávacího centra ve Škrobárenské i nová po-
bočka digitální dílny FabLab Brno. 
„Chceme, aby si tu návštěvníci mohli vy-
zkoušet práci s  3D tiskárnami, programo-
vatelným šicím strojem nebo řezacím plo-
trem,“ vysvětluje Tomáš Mejzlík z JIC, které 
FabLab provozuje, a dodává, že v nové dílně 
mohou vznikat prototypy produktů, projek-
ty kutilů i umělecká díla. ■

Zuzana Gregorová | foto: Czechitas

Czechitas 
učí ženy 
a děti 
programovat. 
Nyní 
v novém 
centru

Aktuálně



V Řečkovicích 
předvedou lesní 
techniku při práci
Vidět v akci štěpkovač nebo zjistit, 
co je to železný kůň a k čemu ho 
lesníci používají, mohou návštěvníci 
Dne s Lesy města Brna. 

V  sobotu 21. září zaplní řečkovický areál  
U  Mravence Lesíka kromě lesní techniky 
také dřevosochaři, sokolník či lukostřelci. 
Děti i  odvážní dospělí budou čelit úkolům 
na  stezce mladého lesníka. Vyhrát mohou 
zážitkovou noc v domě na stromě, a na koho 
se štěstí neusměje, může si koupit cenu útě-
chy na tradičním jarmarku. Vstup je zdarma. 
Více na www.lesymb.cz. ■

(ral)

Pár hodin popelářem. 
SAKO pořádá 
Noc otevřených dveří
Jaká cesta čeká odpadky od  chvíle, kdy je 
hodíte do  kontejneru? Co se s  nimi děje 
v popelářském autě? A kam putují potom? 
Přijďte se 21. září podívat do areálu společ-
nosti SAKO a vše se dozvíte.
Během Noci otevřených dveří od  14 hodin 
do  půlnoci se návštěvníci svezou v  pope-
lářském autě, vyzkouší si vysypat popelnici 
a díky virtuální realitě vlezou i do kotle, kde 
běžně hoří odpad. Každou hodinu se lidé 
podívají přímo do provozu a k dotřiďovacím 
linkám. Rezervaci prohlídek i podrobný pro-
gram najdete na www.sako.cz.  ■

(ral)

Noc vědců se ponese  
v duchu šetrnosti k Zemi

Na Žlutém kopci v oblasti 
zvané Helgoland mají 
novou vyhlídku na jih Brna 
s posezením a nově vysázenou 
zelení.

Už 27. září budou moci malí i velcí zažít vědu jinak. 
Brněnské univerzity a další instituce si i letos připravily 
různorodý program na Noc vědců s podtitulem 
Šetrně k planetě.

Poslední zářijový pátek by si měli do kalendáře poznačit všichni 
příznivci vědy. Noc vědců umožní lidem navštívit desítky vědec-
kých pracovišť. Budou moci prozkoumat laboratoře, zúčastnit se 
zajímavých přednášek, na vlastní oči si prohlédnout zajímavé po-
kusy a mnoho dalšího. 
Vůbec poprvé se lidem otevře Centrum dopravního výzkumu. Blíže 
se seznámit s vědou a odhalit, co je třeba dělat, aby naše planeta 
vydržela co nejdéle, mohou lidé na Masarykově univerzitě na práv-
nické, přírodovědecké nebo filozofické fakultě. Vybírat ze zajíma-
vých aktivit lze i na fakultě sociálních studií a fakultě informatiky. 
Otevřený bude také kampus a Mendlovo muzeum.
Vysoké učení technické zpřístupní fakulty chemickou, elektro-
techniky a  komunikačních technologií, strojního inženýrství, ar-
chitektury, informačních technologií a stavební, Ústav soudního 
inženýrství, CEITEC VUT a  výzkumné centrum AdMaS. Do Noci 
vědců se zapojí i Mendelova univerzita a Technické muzeum. Jak 
šetří moderní technologie životní prostředí, si s pomocí simuláto-
rů a virtuální reality prohlédnou návštěvníci na Univerzitě obrany. 
Účastníci Noci vědců mohou získat také speciální mapu, která jim 
ukáže místa spjatá s osobností Gregora Johanna Mendela. Tu vy-
dala Hvězdárna a  planetárium Brno. Program a  další informace 
najdete na webu www.nocvedcu.cz.  ■

(and) | foto: VUT v Brně

V parku na Morav- 
ském náměstí 
bude od 19. září 
do 20. října vysta-
veno 22 panelů, 
které ukážou  
klíčový význam 
vody pro civilizaci.

Na letišti v Tuřanech  
vzniklo nové info-
centrum. Je větší 
a reprezentativněj-
ší a nabídne širší 
sortiment suvený-
rů a tiskovin města 
i kraje.

Brněnští strážníci 
sepsali publikaci 
Základní doporučení  
pro bezpečné 
bydlení. Je zdarma 
dostupná na webu 
www.mpb.cz.
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Velkoměsto a ekologie.  
Jde to dohromady?

Rozpálené ulice, žluté trávníky, extrémní 
horka střídaná přívalovými dešti... Změnu 
klimatu pociťujeme v posledních letech čím 
dál intenzivněji. Mnozí odborníci bijí na po-
plach: to, co zatím může být jen nepříjemné, 
se v budoucnu může změnit v životohrožu-
jící ekologickou katastrofu. 
Schopnost ovlivnit další vývoj mají na  jed-
né straně vlády jednotlivých států, které 
mohou ze své pozice stanovovat opatření 
a  kontrolovat jejich dodržování, na  druhé 
straně každý jedinec zodpovědný za  své 
chování a  jeho důsledky. Jakou roli v  této 
situaci hraje město?

Akční plán ukazuje, kde napřít síly 
Brno se v  roce 2017 dobrovolně připojilo 
k Paktu starostů a primátorů. Jde o sdruže-
ní aktuálně více než 9 000 místních samo-
správ, jejichž cílem je do  roku 2030 snížit 
emise skleníkových plynů o 40  %. 
Aby toho dosáhly, do dvou let od přistoupení 
k paktu musejí zpracovat Akční plán pro udr-
žitelnou energii a klima (tzv. SECAP), ve kte-
rém je analýza současného stavu i konkrétní 
kroky vedoucí k  postupnému snižování ze-
jména emisí oxidu uhličitého (CO2). 
Základní verze brněnského SECAP, dokon-
čená letos zjara, byla přes léto doplněna 
o  připomínky odborné i  laické veřejnosti. 
Rozšířenou verzí se budou na podzim zabý-
vat zastupitelé. 
„Jakkoliv jsou data nedokonalá a budou se 
postupně zpřesňovat, je to první komplex-
ní pohled na  uhlíkovou stopu města Brna 
a ukazuje, kde je třeba napřít síly,“ oceňuje 
Miroslav Kundrata z  Nadace Partnerství, 
ale vzápětí dodává: „Brno má zpracovánu 
řadu koncepčních materiálů a strategií, ale 

příprava nových investic nebo rekonstrukcí 
je často nezohledňuje a  praxe běží posta-
ru – postavme to, aby to sloužilo, ale hlavně 
ať to moc nestojí. Hodně by pomohla pora-
denská kapacita místním radnicím a dalším 
investorům už při přípravě investičního za-
dání, než osloví projektanty.“
Množství opatření, která snižují spotřebu 
energie a  tím i  emisí – zateplování budov, 
výměnu oken, obnovu zdrojů vytápění – už 
Brno na svém majetku provedlo, další jsou 
v plánu. Například nedávno dokončená re-
konstrukce Janáčkova divadla ušetří v roce 
2030 životní prostředí od  2  238  tun CO2, 
stavební úpravy Polikliniky Zahradníkova 
pak od více než 1 500 tun. 

Enfant terrible moderní civilizace
Proč je oxid uhličitý, v přírodě se přirozeně vy-
skytující a k řadě procesů nezbytný plyn, v po-
sledních letech takovým postrachem?
CO2 vzniká při hoření fosilních paliv (ropy, 
zemního plynu a uhlí) a biomasy. Se vzrůstající 
životní úrovní roste i  spotřeba energie, která 
se právě spalováním těchto komodit vyrábí 
nejčastěji. Zvyšování emisí skleníkových ply-
nů souvisí také s odlesňováním, průmyslovým 
zemědělstvím a dalším nešetrným využíváním 
půdy, sekundárně také s plýtváním potravina-
mi. Průměrný Evropan svým životním stylem 
vyprodukuje cca 7 tun CO2 ročně, v naší zemi 
jsou hodnoty nad průměrem: na hlavu připadá 
produkce asi 9 tun ročně. 
CO2 patří k  hlavním skleníkovým plynům. 
Jejich přítomnost v atmosféře dovoluje, aby 
jí prošlo sluneční záření a  ohřívalo plane-
tu, zároveň ale také způsobují pohlcování 
tepla, které Země vyzařuje, vrací ho zpět 
a oteplují ji. Proto vysokou produkci oxidu 

uhličitého řada vědců považuje za  příčinu 
globálních klimatických změn. 
Podrobnými údaji o  spotřebě paliv a ener-
gií a  produkci emisí CO2 Brno disponuje 
od  roku 2000. Další vývoj se tedy srovná-
vá s  tímto výchozím bodem. Skokově na-
příklad narostla spotřeba elektřiny (téměř 
o 60 %), což způsobil hlavně vznik nových 
obchodních center. 
Navzdory tomuto trendu se za tu dobu po-
dařilo snížit emise CO2 o 13 %. Vedle snižo-
vání energetické náročnosti budov k  tomu 
přispěla například i obměna vozového par-
ku Dopravního podniku města  Brna. „Po-
díl bezemisních a  nízkoemisních vozidel 
je u nás dnes 81 %. Z tohoto pohledu jsme 
na předních místech mezi dopravními pod-
niky v  České republice,“ podotýká ředitel 
DPMB Miloš Havránek. Nejde ale jen o vo-
zidla. „Do budoucna bychom rádi pokračo-
vali v zatravňování tramvajových tratí nebo 
zkusili vegetací pokrýt střechy zastávek,“ 
uvádí další příklady Havránek. 

Teplo uchovají „termosky“ 
Mezi dlouhodobě nejdůležitější investice 
v  Brně patří postupná výměna parovodů 
za  horkovody. Až bude za  tři roky hotová, 
její efekt bude stejný, jako by z města zmi-
zelo deset tisíc aut. „Jen za loňský rok jsme 
do  ekologizace investovali cca 342,2 milio-
nu korun. Dokončili jsme například elektro-
dový kotel na provozu Červený mlýn. Vzniklo 
tak v tuzemsku ojedinělé technické dílo: pře-
bytečná energie ze sítě se promění na teplo, 
které může být uchováno v  akumulátorech 
(obdobně jako v obřích termoskách) k použi-
tí v ranní nebo večerní špičce,“ vysvětlil gene-
rální ředitel Tepláren Brno Petr Fajmon. →

Město Brno chce do roku 2030 snížit emise CO2 o čtyřicet procent. Od roku 2000  
dodnes se mu to podařilo o třináct. Je zbývajících 27 % málo, nebo hodně? A má  
ve světě globálních klimatických změn snaha jednoho města smysl? Tím spíše potom –  
má efekt chování jednotlivce?



18 

Téma

Prospěšná je i  obnova staršího pouličního 
osvětlení. „V Brně je zhruba 42 tisíc svítidel, 
ročně jich vyměníme asi tisíc. Zkušebně by-
chom v  příštím roce chtěli instalovat i  ně-
které ‚chytré lampy‘, které reagují na pohyb 
v ulicích nebo slouží jako dobíjecí stanice pro 
elektromobily,“ popsal provozně-technický 
ředitel Technických sítí Brno Josef Šaroun. 
Celkové prostředky, které město na snižo-
vání spotřeby energií již vynaložilo nebo 
které plánuje do  budoucna, se pohybují 
v miliardách korun. Podle odborníků se ale 
v  dlouhodobém měřítku tyto investice vy-
platí i z ekonomického hlediska více než vy-
rovnávání se se škodami plynoucími z glo-
bálních změn. 

Každý svého CO2 strůjcem
SECAP vedle obecního sektoru vyhodno-
cuje i stav v sektoru dopravy, služeb a do-
mácností. Právě ve dvou posledních jmeno-
vaných jsou rezervy pro realizace opatření 
vedoucích ke  snižování CO2 největší. Mož-
nosti města jsou v  tomto směru omezené, 
přesto nedávno začala jednání s brněnský-
mi firmami a mnohé z nich projevily zájem 
o přistoupení k memorandu, ve kterém by 
se zavázaly respektovat a  implementovat 
principy udržitelnosti. 
Neoddiskutovatelnou roli ale v  celé snaze 
snížit uhlíkovou stopu hrají jednotlivci a je-
jich každodenní chování. Pojedu do  práce 
autem, nebo tramvají? Zhasínám, když od-
cházím z  místnosti? Rozbité věci vyhazu-

Kde je v Brně a okolí největší horko?
Magistrát města Brna připravil teplotní  
mapu Brněnské metropolitní oblasti. 
Co z ní můžeme zjistit? Největší horko 
je v jihovýchodní části metropolitní ob-
lasti, tam, kde se nachází větší otevřené 
plochy bez hustší vegetace a je zde 
poměrně nezalesněný terén. Naopak 
na severovýchodě (směrem k Moravské-
mu krasu) je chladněji především díky 
velkému množství zalesněných ploch. 
Mapu si lze prohlédnout na webu  
iti.brno.cz/teplotni-mapa-brnenske- 
metropolitni-oblasti.

ji a  nahrazuji novými, nebo opravuji? Jím 
maso každý den? 
Jakými způsoby šetří životní prostředí 
Brňané, jsme se ptali v  anketě na  sociál-
ních sítích (viz strana 25). K  nejčastějším 
odpovědím patří třídění odpadu. Z hlediska 
životního prostředí je však nejlepší vzniku 
odpadu předejít. To se v Brně zatím úplně 
nedaří a  produkce odpadu, každoročně se 
pohybující kolem 100 tisíc tun, mírně na-
růstá. Složka vytříděného odpadu se v něm 
ale postupně navyšuje. 
Díky recyklaci papíru, plastů, nápojových 
kartonů, skla, kovů nebo elektrozaříze-
ní se emise v  loňském roce snížily téměř 
o 19 000  tun ekvivalentu CO2.
Že má význam motivovat lidi k  zodpověd-
nému přístupu k ochraně klimatu, dokazují 
dotace přidělované z  úrovně státu na  vý-
měnu kotle nebo na  hospodaření s  dešťo-
vou vodou. Balíček dotací nabízí také Odbor 
životního prostředí Magistrátu města Brna. 
„K zavedeným dotačním programům na oži-
vení nábřeží a vnitrobloků letos přibyly pro-
gramy Nachytej dešťovku a v České republi-
ce unikátní Zeleň střechám. Zelené střechy 
zadržují vodu ze srážek a postupně ji odpa-
řují a  tím pomáhají ochladit celou stavbu 
i její okolí. Navíc snižují množství polétavé-
ho prachu. Kromě příspěvku na  vytvoření 
a údržbu zelené střechy mohou lidé získat 
peníze i na znalecký posudek, který jim po-
může vybrat správnou variantu vegetace 
právě pro jejich nemovitost,“ popsal vedoucí 
zmíněného odboru Martin Vaněček. 
Město v letošním rozpočtu vyhradilo na do-
tace na  zelené střechy a  zachytávání deš-
ťovky celkem 19,5 milionu korun. Na podání 
žádosti mají lidé čas do  konce listopadu, 
více než stovka zájemců se přihlásila už bě-
hem léta. Veškeré informace jsou dostupné 
na webu www.ekodotace.brno.cz. ■

Radka Loukotová | foto na straně 16: Zdeněk Kolařík

Vývoj průměrné roční teploty v Brně

O peníze na zelené střechy 
a zachytávání dešťové vody 
mohou lidé požádat do konce 
listopadu.
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Objem jedné tuny oxidu uhličitého ná-
zorně představila instalace na  Poho-
řelci, spojená s  třítýdenním osvětovým 
festivalem Kam kráčíš, Brno konaným 
v květnu a červnu. Nafukovací konstruk-
ci, která přes den tvořila zázemí pro be-
sedy a workshopy a po setmění se mě-
nila v  promítací plátno, navrhlo studio 
KOGAA. Foto: Boys Play Nice
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Odlišné počasí panovalo na trati Masarykova okruhu při letošní Velké ceně 
České republiky, která se jela v Brně první srpnový víkend. Sobota přivítala 
jezdce deštěm, v neděli byla povětšinou trať suchá. Nejlépe si s těmito 
podmínkami poradili bratři Marquezové – Alex vyhrál v kategorii Moto2, 
Marc potvrdil roli vedoucího jezdce šampionátu MotoGP. Z Čechů 
bodoval pouze Jakub Kornfeil v Moto3. K úspěchu je hnalo téměř 187 tisíc 
návštěvníků.

Kateřina Gardoňová | fota: Marie Schmerková

Velká cena nejlépe 
sedla Španělům. 
Zvítězili ve dvou 
kategoriích

Fotoreportáž

Závody královské kubatury musely 
být kvůli mokré trati odloženy 
a zkráceny pouze na dvacet kol. 
I to stačilo průběžnému lídrovi žebříčku 
Španělu Marcu Marquezovi, aby 
závod zcela ovládl stylem start a cíl. 
S 2,5sekundovou ztrátou dorazil loňský 
vítěz Andrea Dovizioso, hned za ním pak 
Australan Jack Miller. Český závodník 
Karel Abraham dojel devatenáctý 
a z domácího závodu si tak nepřipsal 
žádný bod.
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Fotoreportáž

V celém areálu Automotodromu Brno 
se to hemžilo žlutou barvou. Ta je 
poznávacím znamením fanoušků 
Valentina Rossiho, přezdívaného 
The Doctor. Závodník se šestačtyři-
cítkou v Brně v roce 1996 vyhrál svou 
první Velkou cenu. O rok později získal 
první titul mistra světa. Letos na Masa-
rykově okruhu dojel šestý.

Z konce startovního roštu až mezi 
nejlepší jezdce. Tak by se dala shrnout 
jízda závodníka Jakuba Kornfeila 
v kategorii Moto3. Po nepovedené 
kvalifikaci startoval český jezdec 
z dvacátého místa a cílem projel 
jako devátý. Připsal si tak jako jediný 
český závodník body.

V sobotní kvalifikaci kategorie Moto3 
se lépe dařilo nováčkovi Filipu Salačovi. 
Jezdec týmu Redox PrüstelGP nastoupil 
do závodu na 14. místě. Hned v první 
zatáčce se ale dostal do kolize a závod 
poté ukončil. Kolize navíc ohrozila i jeho 
stájového kolegu Jakuba Kornfeila, 
který ji ale ustál.



Slovo primátorky

Markéta Vaňková 
primátorka města Brna, ODS

Rezidentní parkování 
přinese výhody všem 
Milé Brňanky, milí Brňané, září bývá takový malý leden, zvláště pak pro nás, 
rodiče školáků. S nástupem nového školního roku máme taky jako oni pocit 
další startovní čáry, dalšího začátku, který nám umožní vykročit určitě lépe. 
Věřím, že to bude platit pro všechna nová rozhodnutí, která nás čekají.

Doprava v  Brně stojí, tvrdí mnozí (a  mají 
skoro pravdu). Přitom je to doprava, která 
Brnem hýbe. A vše, co s ní souvisí, průjezd-
nost města stejně jako parkování. Od kon-
ce září začne spolu s očekávanými pravidly 
platit nový ceník rezidentního parkování. 
Aby byl přechod mezi tím starým a novým 
co nejpohodlnější, sjednotili jsme již nyní 
ceny dlouhodobých parkovacích oprávnění, 
takže řidiči při nákupu těch navazujících do-
konce ušetří. 
Nový systém pak sníží výdaje rezidentům 
i abonentům, možnost výhodnějšího před-
platného dostanou návštěvníci. Rezidenti 
zase budou moci využívat volné parkovací 
hodiny, které si bude možné i dokoupit a vy-
řešit tak třeba parkování pro návštěvu. 
Ve svých schránkách byste měli najít tiště-
ný manuál, kde bude srozumitelně shrnuto 
vše, co potřebujete o rezidentním parkování 
vědět. Ale určitě se nebojte také zeptat, tře-
ba v  kontaktním centru na Zvonařce nebo 
v mobilní „poradně“. O webových stránkách 
(přechodně budou zpřístupněny informace 
jak ke  stále platným, tak budoucím pravi-
dlům) nemluvě. 
V  této souvislosti se taky hodí zmínit, že 
k  plánovaným jedenácti místům, kde by 
měla vyrůst parkoviště P+R, přibyla další. 
Parkoviště by mohla vzniknout ještě v uli-
cích Schwaigrova, Okružní a Ostravská. 
Nadějné vyhlídky mají i cyklisté: plánujeme 
cyklostezky pod Stránskou skálou a na Ví-
deňské, další propojí Žebětín, Bystrc a Ko-
houtovice. A  usilovně hledáme dopravní 
řešení v lokalitách, kde hrozí zrušení cyklis-
tických obousměrek. Myslím však, že každý 
rozumný člověk chápe, že stanovisko poli-
cie musíme respektovat, bezpečnost zůstá-
vá na prvním místě. 
Okurková sezona v  médiích přinesla i  své 
zeleně jedovaté plody. Jako například infor-
maci, že multifunkční hala se nepostaví… 
Co  na  to říct? Přípravy na  zahájení stavby 
sportovně-kulturního stánku pokračují 
a  hokejové mistrovství zatím nikdo ne-
odpískal. V  červnu jsme se spojili s  Ředi-
telstvím silnic a  dálnic při řešení dopravní 
obslužnosti kolem výstaviště s  návazností 
na novou halu, což zdejší dopravě pomůže 
v každém případě. Prostě jedeme dál a par-
kovat budeme lépe ( ). ■

Foto: Marie Schmerková
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Názory

Jak koordinovat 
uzavírky? Na rozdíl 
od ODS jsme nelhali

Sdílené bydlení 
seniorů má smysl

Byty či centrum 
pro podnikatele. 
Špitálka se promění

Názorové příspěvky mají být dle zadání  
redakce na aktuální téma. Tím nejaktuálněj-
ším je bohužel doprava.

O ucpaném a rozkopaném Brně se v lepším 
případě vyprávějí už i vtipy. „Brno je tak su-
per město, že na  jeho návštěvu se stojí ze 
všech stran na dálnicích fronty,“ objevilo se 
třeba na  mém Facebooku. Častěji jsou ale 
slyšet spíš kritické komentáře. A já se tomu 
nedivím, řidiči se skutečně musejí obrnit vel-
kou trpělivostí. Bohužel, ukazuje se, že koor-
dinovat dopravní stavby nebo opravy a s tím 
spojené uzavírky není tak jednoduché, jak 
si nová koalice v  čele s  ODS představova-
la, když nás před volbami kritizovala za  to, 
že neumíme koordinovat dopravní stavby. 
Nebo se na to po roce svého působení na ma-
gistrátě teprve chystají? Těžko říct. Uvidíme? 
Situaci v  Brně letos zkomplikovala zejména 
oboustranná uzavírka Husovického tunelu. 
Nám se v minulosti, kdy hrozil podobný do-
pravní kolaps při opravě Pisáreckého tunelu, 
podařilo zajistit uzavírku jen z  jedné strany, 
aby byl provoz alespoň střídavě jednosměrný. 
Co víme, je, že nové vedení města v  rámci 
dopravy za  rok svého působení dokázalo 
zřídit pouze funkci koordinátora dopravy. 
Kdyby se chtěl ale někdo zlobit na  něj, je 
to nesmysl. Koordinátor je v tomto případě 
obětním beránkem. 
Řadu volebních období zanedbané rekon-
strukce nelze stihnout během chvíle a  už 
vůbec ne bez komplikací. Ale třeba nám 
současná koalice dokáže opak. Říkali jsme 
to před volbami a na rozdíl od ODS jsme ne-
lhali. To ODS slibovala nemožné, jak v celé 
své nahotě ukazuje. ■

Možná jste již zaznamenali, že v  lokalitě 
kolem Špitálky se plánují velké změny.

V  tomto území skrytém v  tzv. brněnském 
Bronxu vznikne nová „chytrá“ čtvrť, která 
maximálně využije genia loci průmyslové 
historie našeho města. Má být impulzem 
pro rozvoj města za přispění nových, přede-
vším ekologických řešení. 
Konkrétně se jedná o  území mezi ulice-
mi Koliště, Cejl, Křenová a  řekou Svitavou. 
Čeká nás ještě mnoho práce, ale snad se 
shodneme, že tato lokalita kousek od cen-
tra města za to stojí. 
Protože na  území našeho města je mnoho 
zanedbaných a  opuštěných lokalit, které 
roky volají po tom, abychom se jim věnovali, 
není naším cílem, aby se město rozrůstalo 
pouze na „zelené louce“. O to se teď od voleb 
intenzivně snažíme. Pevně věřím, že území 
Špitálky či Zbrojovky budou dobrými příkla-
dy, jak spojit kvalitní architekturu s novými 
nápady. Špitálka má velký potenciál využít 
to nejlepší z industriální historie Brna. Může 
zde vzniknout nové náměstí a centrum pro 
začínající mladé podnikatele, ateliéry, ob-
chody, zajímavá restaurační zařízení i bydle-
ní pro tři až čtyři tisíce obyvatel. 
Naším cílem je navíc čtvrť doplnit o zeleň, 
co nejvíce ji propojit s přilehlým svitavským 
nábřežím a centrem města, a  to nejen do-
pravou automobilovou, ale především pěší, 
cyklistickou a hromadnou. Před pár měsíci 
proběhla mezinárodní ideová soutěž, ze 
které nyní vycházíme při  tvorbě územní 
studie. Ta bude podkladem pro změnu stá-
vajícího územního plánu i pro připravovaný 
nový územní plán. ■

Začátkem roku 2014 jsme procházeli 
uvolněné kanceláře v  prvním patře domu 
na Zámečnické. 

Lámali jsme si tenkrát hlavu s dalším využi-
tím těchto rozsáhlých zanedbaných prostor. 
V té době se začalo hovořit o sdíleném byd-
lení seniorů. Zkušenosti byly jen v zahraničí, 
ale my jsme se to rozhodli zkusit. Vznikl tak 
první byt pro sdílené bydlení jedenácti seni-
orů se sedmi jednolůžkovými pokoji a dvě-
ma dvoulůžáky. K dispozici jsou dvě spole-
čenské místnosti, velká kuchyně, prádelna, 
šatna, dvě koupelny a toalety. O chod toho-
to velkého bytu se stará příspěvková organi-
zace Centrum sociálních služeb. 
První nájemníci se nastěhovali před dvěma 
lety, proto jsem se zajímal o  jejich zkuše-
nosti. Právě byly totiž ve  stejném domě 
dokončeny další 4 byty pro sdílené bydle-
ní a  budou vznikat další. Paní Řeřuchová 
z Centra mě provedla pohodlně a prakticky 
zařízeným bytem. Obyvatelé, se kterými 
jsem měl možnost hovořit, byli s bydlením 
spokojení. Paní Eva si ve  sdíleném bytě 
dokonce našla partnera, se kterým se pak 
přestěhovala do  volného dvoulůžkového 
pokoje. Od  začátku bylo zřejmé, že tento 
typ bydlení není vhodný pro každého, chce 
to mít sdílnou povahu. Vybrat mezi zájemci 
vhodné nájemníky je úkolem Centra a to se 
mu prozatím daří. Bydlení za tu dobu opus-
tila pouze jedna obyvatelka. 
Uvést v  život tento v  tuzemsku ojedinělý 
typ bydlení se podařilo, pomáhá seniorům 
v bytové nouzi a je inspirací pro jiná města. 
Momentálně máme k dispozici 24 míst a tě-
ším se, až přibydou další. ■

Petr Vokřál
zastupitel, ANO 2011

Filip Chvátal
radní pro územní plánování, KDU-ČSL

Oliver Pospíšil
náměstek primátorky, ČSSD
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Velká výluka 
znamená 
velké zrychlení 

Brněnský podzim 
ve znamení filmů 
a seriálů

Ozvěny léta – část I. 
Postřehy z cest

Některá rozhodnutí vznikají poměřováním 
na lékárenských vážkách.

Jsem však přesvědčený, že až se v roce 2023 
dokončí Žabovřeská I, shodneme se, že 
schválit úplnou tramvajovou výluku do Bys-
trce od září 2020 po dobu budování tunelu 
byl nejen vstřícný, ale hlavně dobrý krok. 
Důvodem, proč ŘSD požadovalo po  Brně, 
aby se pokusilo zajistit nepřerušovanou 
výluku tramvajové dopravy namísto pláno-
vaných prázdninových či víkendových uza-
vírek, bylo nastavení financování. Přidělení 
evropských peněz na velký městský okruh, 
jehož součástí je Žabovřeská, je limitováno 
zprovozněním nejpozději od září 2023. Jen-
že stálé průtahy, naposledy kvůli odvolání 
spolku Voda z Tetčic, zvyšovaly nebezpečí, 
že se termín nepodaří dodržet. 
Zvažovali jsme všechna pro a proti (a  jsem 
zvědavý na argumenty opozice, proč se to 
mělo řešit jinak, které se jistě dozvíme). 
Motoristé potvrdí, že mezi kníničskou ra-
diálou a Hlinkami kolabuje doprava ve špič-
kách denně. I  původní řešení výstavby by 
tady komplikovalo tramvajovou dopravu, 
protože by se jezdilo střídavě v  jednoko-
lejném provozu. Takže zkrácení celé stavby 
z  66 na  24 měsíců, protože dělníci budou 
současně budovat přeložku tramvaje i  sil-
niční galerii, mi zní jako pádný důvod pro 
úplnou výluku. Plus fakt, že při ražbě tunelu 
a následném odvozu materiálu budou okol-
ní ulice zatěžovány mnohem méně. 
Rozhodování usnadnil i  dopravní podnik, 
který promyslel, jak výpadek „jedničky“ vy-
plnit, aniž by cestující pocítili větší problé-
my. A to máme ještě rok na přípravu. ■

Většina z nás se rozjela o prázdninách ven 
z  města. Někteří vycestovali do  zahraničí, 
jiní se toulali po naší vlasti.

Chtěl jsem napsat o svých poznatcích z cest 
a o tom, co se událo v Brně během prázdnin. 
Mám k dispozici ale jen 1 510 znaků, takže 
na  Brno se dostane příště (Rapid Re-Hou-
sing, trable v tunelu, „dálnice“ Svoboďák aj.).
Vydal jsem se do zahraničí s kolem po Bretani 
a  splnil si sen navštívit klášter Mont-Saint-
-Michel. Ujel jsem tam 380 km a mám první 
postřeh. Francouzští řidiči jsou k  cyklistům 
velice, VELICE ohleduplní. Jsou tak trpěliví, 
že za vámi dovedou jet na úzké cestě klidně 
i  čtvrt hodiny, netroubí, nesnaží se protáh-
nout těsně kolem vás, nijak vás neohrožují. 
Takže apel na  naše řidiče. Až se dostanete 
do blízkosti cyklistů, buďte k nám ohleduplní 
stejně jako ti francouzští.
Druhá cesta byla na  Ukrajinu, do  té části, 
která byla mezi dvěma světovými válkami 
součástí ČSR. Rozdíl je obrovský. Tamější 
ulice jsou dlážděné snad ještě za Masaryka, 
samá nerovnost a  celkem vzato cestovat 
po silnicích je pro odolné žaludky. 
Velký je rozdíl i ve službách, a to propastný. 
Neochota a  neprofesionalita, až na  výjim-
ky, je zřejmě místní podnikatelský folklor. 
Koločava je ale nádherné místo a stojí za to 
se tam vypravit. Navíc my, Brňané, máme 
k tomuto kraji blízko díky legendární Baladě 
pro banditu. 
A proč se tady zmiňuji o západní Ukrajině? 
Protože jsem rád, že v  Brně máme komu-
nikace celkově v  mnohem lepším stavu. 
Až na ty letošní uzavírky! Ale ty přece musí 
jednou skončit, to víme všichni! ■

Zatímco brněnské kulturní léto ovládala 
především produkce ve veřejném prostoru, 
o  slovo se hlásící začátek podzimu potěší 
hlavně fanoušky filmů a seriálů. 

Velkou událostí jistě bude znovuotevření 
Kina Art u příležitosti jeho stoletého výročí.
Podzim nabídne hned několik významných 
počinů týkajících se právě filmu. Velkou ra-
dost nám udělal snímek Václava Marhoula 
Nabarvené ptáče, jehož vznik jsme podpoři-
li prostřednictvím Jihomoravského filmové-
ho nadačního fondu a který se dočkal nebý-
valého úspěchu, když byl vybrán do hlavní 
soutěže prestižního festivalu v Benátkách. 
Jeho diváci tak uvidí i káznici na Cejlu, kde 
se část příběhu odehrává. 
Sportovně naladěná část filmového publi-
ka se již jistě těší na film Davida Ondříčka 
o jedné z největších legend československé-
ho sportu, Emilu Zátopkovi. Jeho hlavní část 
se v  září natáčí na  stadionu za  Lužánkami 
a i tento film vzniká za podpory společného 
fondu kraje a města. 
Dále by diváci na  podzim určitě nemě-
li opomenout návštěvu Kina Art, které se 
po  dlouhé rekonstrukci slavnostně otevře 
13. září. Letos navíc oslaví sto let od svého 
vzniku a krom tradiční artové produkce se 
do něj vrátí už 60. ročník festivalu krátké-
ho filmu Brněnská 16 (9.–12. října). Vedle 
toho se Brňané mohou těšit také na festival 
soudobé seriálové produkce Serial Killer 
(24.–29. září), na kterém měl loni premiéru 
například seriál Most. 
Podzim v Brně tak potěší zejména milovníky 
filmů a seriálů, ale zcela jistě osloví i mnoho 
dalších. Vybírat bude rozhodně z čeho. ■

Robert Kerndl
náměstek primátorky, ODS

Ivan Fencl
zastupitel, SPD

Marek Fišer
radní pro kulturu, Piráti



Co si myslí 
Brňané?
Hlavním tématem tohoto 
vydání Brněnského  
metropolitanu je ekologie.  
Co vy sami děláte pro ochranu 
životního prostředí?

Chcete se také zapojit 
do anket v našem magazínu? 
Sledujte Facebook, Twitter 
či Instagram BRNOmycity, 
diskutujte a dejte nám vědět, 
co si myslíte. Zajímá nás to!

@brnomycity

Ivechangedmynick (Instagram)
Třídím poctivě odpad, chodím pěšky, nepouží-
vám plastové obaly a kelímky B-)

Lkadletz (Instagram)
Snažím se zbytečně nevytvářet odpad, třídit, 
mám svou nákupní tašku a jezdím na koloběžce.

Jiří Kelnar (Facebook)
No, dřív jsme třídili bioodpad, ale Brno na něj 
nemá popelnice :-(

Veruuunkav (Instagram)
Snažím se omezovat nákup plastů, doma tří-
díme, pěstujeme vlastní ovoce a zeleninu O:-)

Marilokms (Instagram)
Sáčky Frusack a znovupoužitelná láhev.

Zelenkapetr (Instagram)
Snažit se třídit. Jezdit hodně MHD místo autem. 
Šetřit energii!

Jakub Kriš (Facebook)
Blokujeme uhelné doly.

ale_maly (Instagram)
Produkovat co nejméně odpadu, využívat 
MHD, používat ekologické uklízecí prostředky 
atd.

v.ik_iii (Instagram)
Používám minimum plastu, chodím sbírat od-
padky, recykluji a  snažím se to rozšířit mezi 
lidi.

Filip Staněk (Facebook)
Tak kromě úplného základu, jako je třídění od-
padu, což už snad dnes dělají všichni, se sna-
žím vyhýbat nákupu čehokoli plastového, tu-
díž používám nerezovou láhev na vodu, kovové 
či bambusové brčko, plátěné tašky apod. Také 
se snažím snižovat spotřebu vody a elektřiny.

zuz.art.shop (Instagram)
Uklízím po sobě! Ono stačí fakt starat se sám 
o svůj nepořádek. Kdyby to dělal každý… :)

michal.nicak (Instagram)
Když vidím nějaké hovado hodit vajgl na zem, 
tak ho donutím to jít vyhodit. Ale chtělo by to 
i bičovat.

Janka Fišerová (Facebook)
Třídím odpad, snažím se nevyhazovat potravi-
ny (nakupuji několikrát týdně), recykluji běžné 
věci na jedno použití, nakupuji ráda v sekáčích 
(nechodím moc do  obchodních řetězců, jen 
když je to nezbytné). A  taky jsem si pořídila 
kovový kapesní popelník, takže neházím vajgly 
na chodníky. A nedávno SAKO oznámilo, že je 
možnost dávat olej do  komunálního odpadu 
(pokud to bude v  uzavřené lahvi, dokážou to 
zrecyklovat). Takže teď mám doma na lince la-
hev s přepáleným olejem :)

Jirka Bill Bilík (Facebook)
Já bych jim tolik nevěřil. Dva roky bojujeme 
o  navýšení třídicích nádob marně (přeplněno 
minimálně 1× týdně, vyvážení co dva dny, mís-
to je). A  pokud porovnáte dostupnost a  roz-
manitost třídění v Brně, tak je dlouhodobě tak 
10 let za okolím (třeba Břeclav). Jediné, v čem 
Brno vede, je cena za odpad.
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Dnes jsou brněnští hasiči 
součástí Hasičského 
záchranného sboru 
Jihomoravského kraje 
a na území města jich 
na pěti stanicích – na Lidické, 
na výstavišti, v Líšni, 
na Brněnské přehradě 
a ve Starém Lískovci – 
slouží 220.

První placený hasičský sbor, který v  Brně 
vznikl na  jaře roku 1864, sestával ze šesti 
lidí – kominíka, zedníka, dvou tesařů a dvou 
silných mužů k obsluze stříkačky. Za 155 let 
se z  hasičů stali skuteční profesionálové, 
navíc už zdaleka nehasí jenom požáry, ale – 
obrazně řečeno – taky mnohé další nebez-
pečné a krizové situace. 
Pro představu stačí nahlédnout do  statis-
tiky jejich činnosti za  první čtvrtletí roku 
2019. Na  území Brna za  tu dobu došlo 
k 807 událostem, k nimž museli vyjet. 
Nejčastěji jednotky požární ochrany po-
skytovaly tzv. technickou pomoc, která za-
hrnuje například otevírání bytů, odstraňo-
vání stromů, provizorní zajišťování střech, 
čerpání vody, likvidaci hmyzu či stabilizaci 
objektů. Následovalo zachraňování lidí 
a  zvířat, zásahy u  dopravních nehod a  až 

Oslava 155 let brněnských 
profesionálních hasičů 
Dominikánské náměstí, 4. října 2019 
■  výstava hasičské techniky
■  výstava fotografií
■  stánek pro děti
■  udělování medailí členům sboru
■  slib nových příslušníků

poté likvidace požárů. Hasiči musí být při-
praveni i na mimořádné události, jako jsou 
nálezy podezřelých obálek či možný výskyt 
nebezpečných biologických látek. Při zása-
zích bylo zachráněno 201 lidí, zranili se čtyři 
hasiči.

První základna – Stará radnice
Tak vypadá ryzí současnost, ale ponořme 
se hlouběji do minulosti k  počátkům pro-
fesionální hasičské práce, které rozhodně 
nebyly jednoduché. Než mohlo v roce 1864 
do  služby nastoupit oněch šest výše zmi-
ňovaných mužů, stálo hodně úsilí přesvěd-
čit představitele Brna o  tom, že profesio-
nální hasiči jsou pro bouřlivě se rozvíjející 
průmyslové město nutností. Obecní rada 
Alois Herthl, na  jehož popud placený sbor 
hasičů nakonec vznikl, propagoval tuto my-
šlenku už od 50. let 19. století. 
Nově vytvořenému sboru byla jako sídlo 
přidělena Stará radnice, kde měl k  dispo-
zici prostory pro mužstvo, stáje pro koně 
i tzv. hasičské skladiště. Co se týče činnos-
ti, výzbroje i výstroje, inspirovali se Brňané 
u kolegů z Vídně. Nosili uniformu z tmavo-
šedého sukna a pracovní oblek z dvojitého 
sukna a  přilbu navrženou samotným rad-
ním Herthlem. Z hlavního města monarchie 
pak pocházel i jejich první velitel.
S rozvojem Brna se rozvíjel a rostl také ha-
sičský sbor. Na konci 19. století disponoval 
24 muži, po vzniku Československa a Velké-
ho Brna se početní stav sboru zdvojnásobil 
na  50 mužů, ve  druhé polovině 30.  let už 
ve  sboru působilo 69 a  za  druhé světové 
války 183 hasičů.
Postupně se rozrůstalo a  modernizova-
lo také jejich technické vybavení, které 
na přelomu 19. a  20. století představovaly 
tři stříkačky, dva vozy pro dopravu hasicích 
potřeb, pět vozů k přepravě hadic a pět vozů 
na dopravu vody. Všechny vozy byly taženy 
koňmi. Vybavení zahrnovalo i parní stříkač-
ku a pojízdný mechanický žebřík s dostup-
nou výškou 22 metrů. Mimochodem, v sou-
časnosti hasiči pracují s  automobilovým 
žebříkem dlouhým přes 50 metrů. 
V období první světové války přinesl tech-
nický pokrok hasičům i  dvě automobilové 
stříkačky, ale nebyly ještě spolehlivé, proto 
raději stále ještě vyjížděli s koňmi. Po válce 
se situace zlepšila a hasičům místo těch ži-
vých začaly pomáhat koně pod kapotou.

Pod 
ochranou 
hasičů  
je Brno  
už 155 let
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V roce 1919 zkoordinoval hasičský sbor svoji 
dobu služby s městskou policií. Sloužily dvě 
směny po 25 mužích, každá vždy 24 hodin. 
Poté měli členové směny 24  hodin volno. 
O  požáru se hasiči dozvídali prostřednic-
tvím telegrafu. V  roce 1924 bylo ve městě 
k dispozici 100 hlásičů a na hasičskou stráž-
nici byla zavedena i vlastní telefonní linka. 
Později byly jako ohlašovny požárů určeny 
tři okrskové ústředny (Královo Pole, Huso-
vice, Žabovřesky) a odtud se požáry hlásily 
na městskou požární ústřednu. Sbor dispo-
noval také kvalitním, do tabulek zpracova-
ným přehledem hydrantů. 
Ve 20. letech se zlepšily ochranné pomůcky 
hasičů. Byli vybaveni například kyslíkový-
mi přístroji či plynovými maskami, využít 
mohli zařízení na hašení chemickou pěnou 
i  nový, 31 metrů dlouhý automobilový že-
břík. Od  30. let se pak díky francouzským 
sirénám začala při jízdě hasičů k  požáru 
městem ozývat tradiční tónová kvarta ho-ří.

Nové útočiště na Lidické
Za  protektorátu se hasiči přestěhovali 
na novou centrální stanici na Lidické 61, kde 
působí dodnes. Těžké časy je čekaly v  po-
slední rok války, kdy se Brno stalo cílem ná-
letů Spojenců. 
Necelým dvěma stům profesionálních hasi-
čů vypomáhaly při likvidaci požárů stovky 
dobrovolných hasičů a členů požárně-poli-
cejního pluku. Dvě pumy dopadly 25. dubna 
dokonce i na dvůr požární stanice na Lidic-
ké. Na konci války se tato budova stala je-
diným místem, kde bylo možné poskytovat 
pomoc a  radu občanům. Hasiči obstarávali 
také přepravu důležitých úředních zásilek 
i civilních osob do Prahy a zpět a na konci 
dubna 1945 se na Lidické na tři dny ubyto-
vala i naše vláda, která se přesouvala z Ko-
šic do Prahy.

První sbor brněnských hasičů – čítající 
6 mužů – sídlil na Staré radnici, kde měl 
k dispozici prostory pro mužstvo, stáje 
pro koně i hasičské skladiště. Na dosud 
fungující centrální stanici na Lidické se 
hasiči přestěhovali za protektorátu.

Prestižní, ale nebezpečné povolání
Ve  druhé polovině 20. století se z  hasičů 
z povolání stal Veřejný požární útvar, tedy 
VPÚ, a  v  jejich hantýrce se toto označení 
údajně udrželo dodnes. Stále se moderni-
zovalo i  jejich vybavení a zlepšovala se or-
ganizace práce. 
K účinnější komunikaci s  jednotkami u po-
žáru i mezi hasiči navzájem přispělo rádiové 
spojení, tehdy zavedená kniha jízd a systém 
jejich povolování fungují na podobném prin-
cipu dodnes, pouze s  přispěním počítače. 
Proměnila se také mobilní požární technika. 
Kvůli nízkému ohodnocení a malé společen-
ské prestiži ale po  roce 1975 zájem o  po-
volání hasiče poklesl. To už dnes neplatí. 
„Zájemců je více než volných míst,“ uvádí 
tiskový mluvčí krajského ředitelství Hasič-
ského záchranného sboru Jihomoravské-
ho kraje Jaroslav Mikoška. „Tento trend se 
v následujících letech může a zřejmě i bude 
měnit,“ dodává však vzápětí.
Jak potřebná, ale také náročná a  nebez-
pečná je práce hasičů, ukazují dva případy 
z  nedávné minulosti. V  roce 1975 vybuchl 

uhelný prach v teplárně na Špitálce. Výbuch 
a následný požár si vzal 18 lidských životů 
a způsobil škodu za 50 milionů korun. Další 
životy a asi 100 milionů korun uchránil zá-
sah hasičů a dalších záchranářů.
V  živé paměti Brňanů zůstává také požár 
kasina v  Nádražní ulici, kde v  lednu 2002 
zemřeli společně s  jedním zaměstnancem 
kasina také dva hasiči David Kožuský a  Ja-
roslav Gargula. Od roku 2013 je v místě tra-
gické události, v  prostoru nově postavené 
multifunkční budovy Letmo, připomíná pa-
mátník.
Vlastní bohatou a  dramatickou historii 
i  současnost se brněnští profesionální ha-
siči chystají veřejnosti předvést 4. října 
na  Dominikánském náměstí při oslavách 
155. výročí svého založení. ■

Markéta Žáková | fota: HZS JMK

„Od 30. let se díky  
francouzským sirénám začala 
při jízdě hasičů k požáru  
městem ozývat tradiční  
tónová kvarta ho-ří.“
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Kino Art 
se vrací domů  
a těší se 
na náročné 
diváky
Po více než dvou letech usednou 
v pátek 13. září diváci do ztemnělých 
sálů Kina Art na Cihlářské ulici. 
Při produkci ceněného němého filmu 
Východ slunce doprovázené živou 
hudbou oslaví ukončení rekonstrukce  
budovy kina, kterou několikrát pro-
dloužily nepředvídatelné události. 
Následný filmový maraton se stane 
trochu opožděným dárkem ke stým 
narozeninám kina. U toho všeho bude 
i jeho vedoucí Milan Šimánek.

Ke znovuotevření jste si vybrali specifické  
datum. Nebojíte se, že se zase něco pokazí?
Teď už ne. Stavba byla zkolaudována. Už je 
to na nás a my si to ohlídáme. To znamená, 
jak rád říkám, nějak v každém případě ote-
vřeme. Datum pátek třináctého je skutečně 
signifikantní a je to způsobené tím, že před-
cházející datum otevření, které jsme brali 
vážně, byl první duben. Apríl nám nevyšel, 
tak jsme si řekli, co třeba pátek třináctého? 

Opravy mimo jiné protáhl nález azbestu. 
Jste si jistí, že už ho nikde nezůstal ani 
kousek?
Ve  spoustě budov může být azbest, ale 
nikoho to netrápí. Vadí jen řemeslníkům 
v okamžiku, kdy se do něčeho musí začít vr-
tat. Pak se uvolňuje. Ale jinak můžete pod 
azbestem klidně spát.

Na  plakátech vyzýváte diváky, aby byli 
nároční. Čím zrekonstruovaný a nově vy-
bavený Art jejich nároky uspokojí?
Vždycky, když jsme Art někde představili, 
říkali nám – Jo, vy jste to kino náročného 
diváka. Odpovídali jsme, že ano, ale že hra-

jeme prakticky všechno, co lidé chtějí vidět. 
Přitom jsme nejlevnější kino v Brně. Kam-
paň I ty buď náročný vlastně říká, že to nej-
levnější, co si v Brně můžete dovolit, je být 
náročný a chodit do Artu.
Co se týká rekonstrukce, Art není případ vy-
loženě zrekonstruovaného kina. Probíhaly 
tady dílčí opravy, které se týkaly například 
pláště, oken, částečně sociálních zařízení 
a  tak dále. Ale není to kompletní rekon-
strukce, lidi se neocitnou v  naprosto  no-
vém. Myslím ale, že přesvědčit se na vlastní 
oči bude lepší, než kdybych to tady popiso-
val. Chci proto všechny pozvat, aby se přišli 
v pátek třináctého podívat.

Nejdůležitější je programová nabídka. 
Připravujete její inovaci, rozšíření?
Zdá se, že lidé tomu, jak se Art vyprofiloval, 
rozuměli a do kina trefili. Takže nebudeme 
opravovat to, co není rozbité. Budeme tedy 
dál nabízet všechny artové tituly, které se 
ocitnou v  nabídce. Samozřejmě zařadíme 
taky inteligentní mainstream včetně block- 
busterů, ať jsou to Hvězdné války, nebo 
marvelovky, protože do  současné kinema-
tografie patří. A  zůstanou i  stěžejní festi-
valy, tedy například Jeden svět, Mezipatra, 
Das Filmfest či Brněnská 16. Na nějaké nové 
formáty určitě dojde, ale teď se zaměřu-
jeme hlavně na  otevření kina. Mimo jiné 
máme taky nové webové stránky.

Vyzkoušeli jste si formát „putovního 
kina“. Vrátíte se do některých zajímavých 
a osvědčených prostor?
Například Radnickou 4, kde teď sedíme, si 
nejen necháváme, ale dokonce ji vylepšuje-
me a připravíme tady i program.

Otevřením kina současně oslavíte 100 let 
jeho fungování. Proto němý film na úvod?
Když jsme přemýšleli, čím otevřít stoleté 
kino, napadl nás Východ slunce. Není obec-
ně známý, ale je to jeden z nejlepších filmů, 
který kdy vznikl. K němému filmu můžeme 
dát i něco navíc – živou hudbu. Tím to celé 
bude zajímavější a  svátečnější. V  obou sá-
lech kina pak odehrajeme zhruba 100 hodin 
filmů, tedy asi 50 snímků. Začneme, jak bylo 
řečeno, už v  pátek v  19 hodin a skončíme 
v neděli před půlnocí. A určitě se tam objeví 
i titul Pátek třináctého. ■

Markéta Žáková | foto: Zdeněk Kolařík



Seriály ze střední a východní 
Evropy vezmou Brno útokem

Od  24. do  29. září se v  Brně uskuteční  
festival seriálů střední a  východní Evropy 
Serial Killer. Návštěvníci se mohou těšit  
na  diskuse s  profesionály i  akademiky, 
na předpremiéry seriálů nebo soutěžní sek-
ci. Letošní program se zaměří na  Norsko,  
dorazí třeba šéfproducent norské tele-
vize Ivar Køhn, premiérově se předsta-
ví také dvě norské seriálové novinky. 
Celofestivalová vstupenka stojí 460 korun, 
pro studenty a seniory pak 310 korun. Více 
informací na www.serialkiller.tv. ■  

(gak)

Moravský podzim oslavuje: 
sebe, umělce i francouzskou 
revoluci

Festival Moravský podzim dospěl k 50. roční-
ku, a proto se i toto jubileum – přinejmenším 
odvážně nekonvenční dramaturgií – promítne  
do jeho programu. Ten je inspirován i dalšími 
výročími: od úmrtí Bohuslava Martinů uply-
nulo 60 let, od narození Mieczysława Wein-
berga 100 let, dvojí výročí má E.  F.  Burian 
i francouzská revoluce. Od 29. září do 16. října 
se publiku představí defilé zajímavých 
produkcí, které vyvrcholí stylově v  Besed-
ním domě společným vystoupením letošních 
pětasedmdesátníků šéfdirigenta Filharmo-
nie Brno Dennise Russela Daviese a maďar-
ského dirigenta a skladatele Petera Eötvöse. 
Více na www.moravsky-podzim.cz. ■

(mak) | foto: Filharmonie Brno

Na Hudební scéně 
Městského divadla 
Brno se hraje  
už 15 let

Začátkem října tomu bude 15 let, kdy 
byla premiérou rockového muzikálu 
Vlasy otevřena soudobá Hudební 
scéna Městského divadla Brno.

Doposud bylo na  Hudební scéně uvedeno 
86 divadelních premiér, z  toho 18 světových. 
K oslavám tohoto významného výročí divadlo 
uspořádá dva koncerty připomínající úspěšná 
představení, která byla na  Hudební scéně 
uvedena. „Během večera zazní skladby ze  
slavných muzikálů Vlasy, Bídníci nebo Papežka,“  
prozradil umělecký šéf zpěvoherního souboru  
Městského divadla Brno Igor Ondříček. Koncerty 
se uskuteční 5. a 6. října. ■

(java) | foto: Tino Kratochvil

Bacha na Mozarta. 
Cyklus koncertů 
začne 18. září 
u sv. Michala

Ač nevidí, tvořivě uchopili 
svět a představí se  
na festivalu

V  rámci 25. ročníku festivalu Dny umění 
nevidomých na Moravě připravily brněnské 
odbočky Sjednocené organizace nevido-
mých a  slabozrakých ČR, která ho pořádá, 
dvě akce. Na  koncertě zpěvačky Barbory 
Mirgové a  klavíristky Ráchel Skleničkové 
zazní 17. září v sále Milosrdných bratří filmo-
vé melodie i něco navíc. Od 18. do 29. září 
pak budou v  Křížové chodbě Nové radnice 
k vidění obrazy slabozrakých malířek Zlaty 
Zumrové a Markéty Evjákové. Více informací 
na www.sons.cz. ■ 

(mak)

Theodor Pištěk se představí 
jako malíř světového formátu

Celý Dům umění bude od  25. září 2019 
do 12. ledna 2020 patřit obrazům a prosto-
rovým instalacím Theodora Pištěka. Roz-
sáhlá a  reprezentativní expozice zahrnuje 
jeho díla od počátku 60. let do současnosti 
a  v  Brně bude k  vidění vůbec poprvé. Za-
nedlouho sedmaosmdesátiletý světově 
uznávaný umělec je české veřejnosti znám 
především jako kostýmní výtvarník oceněný 
mimo jiné Oscarem za Amadea či jako au-
tor uniforem Hradní stráže. Více informací 
na webových stránkách dum-umeni.cz. ■ 

(mak) | foto: DUMB
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Hudební přehlídka Highway 
Symphony kombinuje elektrizující  
australský rock s virtuózním vystoupe-
ním symfonického orchestru. V Brněn-
ské Zoner BOBYHALL si budete moci  
vychutnat největší hity legendárních 
AC/DC 26. 11., předprodej vstupenek  
byl již zahájen.
www.artparnet.cz

AC/DC TRIBUTE SHOW

V pátek 22. listopadu zazní největší hity 
Elvise Presleyho v brněnském Sono 
Centru. Představení je rozděleno na 
dvě části – 68 Comeback Special podle 
nejzdařilejšího Elvisova vystoupení  
v televizi a Vegas Years odkazující 
na koncertní léta 1969–1977.
www.brnokoncert.cz

One Night of Elvis poprvé v Brně

Zajímáte se o zbraně a vojenskou 
techniku? 2. listopadu se na brněnském 
výstavišti bude konat největší burza 
militárií ve střední Evropě, na ploše  
více než 9 000 m² naleznete historické  
i moderní zbraně, výstroj a mnoho 
dalšího. 
www.militaria-brno.cz

Prodejní výstava vojenství Militaria
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BRNO VE SCHRÁNCE
KAM v Brně každý měsíc ve vaší schrance!

 Objednejte na webu shop.pocketmedia.cz  
nebo pošlete e-mail: predplatne@pocketmedia.cz 

MAGAZÍN K AM V BRNĚ / 11 V YDÁNÍ
DÁREK V K AŽDÉ ZÁSILCE
CENA PŘEDPL ATNÉHO 429 Kč

ROČNÍ PŘEDPLATNÉ

K předplatnému

letní vydání časopisu  

FOOD DRINK BRNO

ZDARMA

Fanouškům hlavolamů a retra připra-
vil Letohrádek Mitrovských v Brně 
interaktivní výstavu, kde si potrápíte 
mozek a vyzkoušíte, jak vám to myslí. 
K vidění a rozluštění budou každý 
den kromě pondělí od 10 do 16 hodin 
nejstarší hlavolamy světa. Výstava 
trvá od 14. 9. do 17. 11.
www.letohradekbrno.cz 

Co je to česká příroda? Jsou to lesy,  
louky, zahrady, motýli a brouci nebo 
prostě půda? Pro někoho truhlík  
na balkoně, pro někoho nekončící les.  
Jak by měla vypadat příroda budouc-
nosti? Jaká bude pro naše děti?  
O tom bude 45. ročník MFF EKOFILM.  
V Brně od 9. do 12. října a zdarma. 
www.ekofilm.cz

25. září 2019 v 18 hodin se koná  
ve Velkém sále Knihovny Jiřího Mahena 
na Kobližné ulici v Brně přednáška 
buddhistického mnicha, ctihodného 
Dr. Nagaseny z Velké Británie, na téma 
„Jak vzpomínky ovlivňují moji náladu  
a co se se mnou v tu chvíli děje“.
www.dhammarama.eu

Zsolt Varady Band – mladý talento-
vaný slovenský kytarista Zsolt Va-
rady se svou kapelou zaplní 19. 9. 
v 19:00 pódium gypsy jazzem. Jedná 
se o poslední ze série koncertů u pří-
ležitosti otevření památníku v Hodo-
níně u Kunštátu, vstupné je zdarma.
www.rommuz.cz

Výstava Svět hlavolamůEkofilm sází na dědictví přírody

Zajímá vás buddhismus? Summer stage Muzea romské kultury
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Existuje duše? A co skutečně chce? 
Otázka vědy v příběhu doktora Fausta. 
Doktorandské studium jako divadlo 
světa! Faust je zcela po právu pokládán 
za jeden z nejvýznamnějších textů  
německé literatury, premiéra  
inscenace brněnského HaDivadla  
je naplánována na 28. 9.
www.hadivadlo.cz

Přijďte si dne 17. 9. od 18 hod. poslech-
nout strhující vyprávění vyšetřovatele 
Vladimíra Dzuro o operacích, které 
vedly k zatčení prvního válečného 
zločince v bývalé Jugoslávii, a rovněž 
o vyšetřování a následném odsouzení 
celé řady dalších válečných zločinců.

www.kjm.cz

Doktorand Jan Faust Příběh vyšetřovatele: 
Démoni války

Navštivte ve dnech 7.–14. 9. všech šest 
poboček Muzea  Brněnska! V Památní-
ku písemnictví na Moravě poznáte taje 
výroby středověkých rukopisů. Vila 
 Löw-Beer nabídne speciální procház-
ku po Černých Polích, Muzeum ve 
Šlapanicích pátrací hru pro děti.
www.muzeumbrnenska.cz

Dny evropského dědictví

Váš inzerát ve všech schránkách v Brně? Právě tento  
prostor může být v příštích vydáních váš. Cena již  
od 6 500 Kč. Umístěte svou reklamu do Brněnského  
metropolitanu a dejte tak o vaší akci, produktu  
či službě vědět celému městu.
obchod@pocketmedia.cz | www.pocketmedia.cz

Prostor pro vás
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Výstava Muzea regionu Boskovicka  
připomene v  Kubínově rodišti 50. vý-
ročí úmrtí tohoto mimořádného malíře. 
Kubínovu ranou francouzskou tvorbu 
zprostředkují zejména díla z Morav-
ské Galerie a dalších předních českých 
galerií. Nebudou chybět krajinomalby, 
portréty a zátiší spojené s Boskovicemi.
www.muzeum-boskovicka.cz

Ve čtvrtek 10. října v 19.30 hodin se 
v Katedrále sv. Petra a Pavla uskuteční 
slavnostní koncert s názvem Hudbou 
k srdcím. Zazní díla předních světových 
i domácích autorů duchovní hudby 
v provedení Brněnského katedrálního 
sboru MAGNIFICAT.
www.centrumkocianka.cz

Výstava Otakar Kubín – Othon Coubine Kociánka oslaví 100 let koncertem na Petrově

Brahmsovu Symfonii č. 1, Bartókův 
Klavírní koncert č. 3 v podání  
Elisabeth Leonské a skladbu  
DA. MA. SHI. E japonského skladatele 
Joe Hisaishiho za jeho účasti uslyšíte 
19. 9. v 19:00 v prostorách Stadionu  
v Kounicově ulici.
www.filharmonie-brno.cz

Filharmonickou sezonu zahájí  
Leonskaja a Hisaishi

Toto je pravdivý příběh. Každá 
postava v něm, každá událost, zvrat 
i náhoda vychází z historických zdro-
jů. Snad by bylo lépe, kdyby pravdivý 
nebyl, kdyby se nikdy nestal – tak 
strašlivé a bolestné jsou některé jeho 
události. Jenže se to všechno stalo a ti, 
kteří dosud žijí, si to stále pamatují.
www.jota.cz

Chlapec, který následoval 
svého otce do osvětimi
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Akce v Brně – září 2019

Na  začátku října Brno společně s  dalšími 
městy oslaví Mezinárodní den architektury 
festivalem. V jeho rámci se bude konat řada 
akcí, například komentované prohlídky 
(včetně prohlídky s městským architektem 
Michalem Sedláčkem) či filmové projek-
ce. Letošním tématem je svobodná archi-
tektura, tedy stavby, které u  nás vznikly 
po  roce  1989. Více informací najdete na 
webu www.denarchitektury.cz. ■

(mad) | foto: pořadatelé

Spojit návštěvu Zoo Brno s  běháním lze 
14. září. V 9.30 v Beringii odstartují běžecké 
závody iSport LIFE. Klání se kromě dospě-
lých, jejichž trať měří 8 kilometrů, mohou 
zúčastnit i děti od 6 let. Ty nejmladší poběží 
660 metrů, zdatnější skoro jednou tolik. Od-
měnou budou medaile a  drobné dárky, zla-
tým hřebem pak výhra v podobě krmení žiraf. 
Startovné činí 490 Kč pro dospělé a 100 Kč 
pro děti. Peníze půjdou na podporu zoo. ■

(gak) | foto: Zoo Brno

Dny evropského dědictví každoročně zvou 
na  zajímavá a  mnohdy nepřístupná místa. 
Letos mají podtitul Památky a  zábava, proto 
i v Brně mohou lidé zavítat do prostor spoje-
ných s kulturou, sportem nebo volnočasovými 
aktivitami. 14. září TIC Brno nabídne komento-
vané prohlídky Domu umění, Janáčkova diva-
dla, bývalého Rozmarýnu, SVČ Lužánky a ve-
lodromu, které doplňuje okruh Filmové Brno 
zahrnující současná i bývalá kina. ■

(zug) | foto: Františka Uřičářová

do 15. 9. 
KreAt: Uměním spolu
Galerie Klub Art 13 v Panské 13 
pořádá výstavu prací výtvarní-
ků s mentálním nebo psychic-
kým handicapem.
www.klubart13spoluvumeni.cz

čt + pá 12. + 13. 9. 
Cyklistický Favorit Brno  
připravil na velodromu  
dva závody
Ve čtvrtek se koná dráhový závod 
Grand Prix zařazený do kalendáře 
UCI a v pátek od 14 hodin tradiční 
závod Přilba Moravy.
www.favoritbrno.cz 

so 14. 9. | 16.00 hod. 
Benefiční koncert 
v Denisových sadech podpoří 
chudé děti v Bulharsku
Vychutnejte si trochu balkánské 
exotiky na koncertě na podporu 
salesiánských misií v Bulharsku, 
které vzdělávají nejchudší děti. 

 

čt 19. 9. | 19.00 hod. 
Konzervatoř pořádá 
inaugurační koncert 
nového sálu Leoše Janáčka
Vystoupí domácí žesťový soubor 
a trombonové sexteto, Štěpán 
Vicenec zahraje na fagot a Kamila 
Ozerova na klavír.
www.konzervatorbrno.eu

čt 19. 9. | 19.00 hod. 
Filharmonie Brno zahájí sezo-
nu na stadionu v Kounicově
Vystoupí klavíristka Elisabeth 
Leonskaja, zazní mj. dílo slav-
ného japonského skladatele 
filmové hudby Džóa Hisaišiho.
www.filharmonie-brno.cz

pá–so 20.–28. 9. 
Slavnosti vína: náměstí Svobody 
zaplní víno a burčák
Lidé si vyberou z nabídky mnoha 
vinařství, na stáncích budou 
ke koupi farmářské produkty 
i dárkové zboží.
www.fb.com/slavnostivinabrno

so + ne 21. + 22. 9. 
Tattoo Grand Prix Brno: víkend 
plný tetování, hudby a umění
Soutěž tatérů na výstavišti 
doplní kapely, skate závody 
a graffiti stěna. Zkrátka nepři-
jdou ani milovníci motorek.
www.tattoograndprix.cz

so 21. 9. | 9.00 hod. 
Zoo Brno oslaví Mezinárodní 
den pand červených
Pro návštěvníky je připraveno 
komentované krmení a 5 stano-
višť, kde se dozví o životě pand 
i možnostech jejich ochrany.
www.zoobrno.cz

ne 22. 9. | 10.00 hod. 
Wannado Festival pomůže 
dětem s výběrem vhodného 
sportu
V areálu koupacího biotopu 
Brno-jih si děti vyzkouší různé 
sporty a rodiče se mohou zeptat 
odborníků a trenérů.
www.wannadosports.com

Den architektury představí 
zázraky svobodné éry

Děti i dospělí podpoří 
brněnskou zoo během

Do památek za uměním, 
sportem i zábavou

čt 26. 9. | 18.00 hod. 
Raději sbírat motýly?
Nová výstava v atriu Pražákova 
paláce je poctou příznivci součas-
ného umění Richardu Adamovi 
i dalším sběratelům.
www.moravska-galerie.cz

so 28. 9. | 15.00 hod. 
Prohlédněte si káznici na Cejlu
TIC Brno pořádá tematické pro-
hlídky bývalé věznice, kde byli 
popravováni a vězněni političtí 
odpůrci nacismu a komunismu.
www.ticbrno.cz

ne 29. 9. | 14.00 hod. 
Löw-Beerova vila  
na Drobného 22 zve 
na program pro rodiny s dětmi
Zábavná procházka po Černých 
Polích s úkoly pro děti. Začátky 
ve 14.00, 15.15 a 16.30 hodin, 
rezervace je nutná.
www.vilalowbeer.cz
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Oblíbený festival opět na náměstí  
Svobody, tentokrát v podzimním  
termínu 2.–5. října. Kromě vybraných  
pokrmů si pochutnáte i na pivu či 
vínu, návštěvníci se mohou těšit 
na staré známé prodejce i úplné no-
vinky. Nebude chybět ani kuchařská 
show Markéty Hrubešové. 
www.bpoint.cz

Vyperte si prádlo, ubrusy,  
prostírání, záclony i peřiny v pohodlí 
naší samoobslužné prádelny Speed 
Queen. Vše včetně sušení zvládnete 
do hodiny, v průběhu praní si můžete 
třeba skočit nakoupit. Najdete nás ve 
Slatině a v Králově Poli.
www.brno-pradelna.cz
www.fb.com/SQ.Brno

Olympia slaví své 20. narozeniny ve velkém stylu. Vše vypuk-
ne 14. září a od té doby až do 29. září vás čekají tři víkendy 
plné oslav a soutěží. Majk Spirit, Slza i spousta další zábavy. 
A to není všechno. Každým nákupem nad 500 Kč se můžete 
zapojit do soutěže o auto MINI ONE D nebo o další ze stovky 
výher, hlavní slosování proběhne 29. září. S každým nákupem 
nad 500 Kč navíc získáváte výherní stírací los na jednu z drob-
ných cen. Veškerý program a pravidla soutěží najdete na webu. 
www.olympia-centrum.cz

Slavnosti dobrého jídla

Vyperte si rychle a pohodlně

20 let Olympie

Jistě už víte, že v červnu byl  
slavnostně zahájen provoz komplet-
ního La Bouchée Grilu & Clubu na 
Jakubáku. Příjemný klimatizovaný 
prostor, báječné jídlo a super péče 
promění vaše jednání, oslavu i party 
v zážitek. Klub si navíc můžete  
rezervovat pro svou akci. 
www.labouchee.cz

La Bouchée Club k vašim službám
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Již 20. září začíná v Japonsku  
mistrovství světa v rugby. Zatímco 
se Nový Zéland bude snažit o zlatý 
hattrick, vy si můžete zajít na zápasy 
týmu RC Dragon Brno v pohodlí  
moravské metropole. Čekají vás 
zápasy ženského a mužského týmu 
i mládeže. Rozpis utkání najdete na:
www.dragonbrno.cz

61. ročník Mezinárodního strojíren-
ského veletrhu návštěvníkům opět 
ukáže poslední novinky a trendy 
v oblasti průmyslových technologií. 
V Brně se představí více než 1 600 vy-
stavovatelů z několika desítek zemí 
celého světa. Hlavním tématem letoš-
ního ročníku je digitalizace průmyslu.
www.msvbrno.cz

Za rugby do Japonska? Stačí Brno

MSV ukáže technologie a inovace  
pro průmysl budoucnosti

Pasivní bydlení je v kurzu

V Říčanech u Brna stojí zajímavé rodinné domy, kombinující 
střízlivý funkcionalismus s energeticky pasivním bydlením. 
Kromě toho jsou unikátní minimální spotřebou energie a de facto 
nulovým energetickým únikem v zimě i v létě. Díky rekuperaci se 
uvnitř neustále vyměňuje vzduch bez toho, abyste otevírali okna 
a do domu v létě pouštěli horký vzduch. V místnostech je tedy 
v horkém letním počasí příjemně i bez klimatizace. Domy mají 
také fotovoltaické panely pro vytápění a ohřev vody, díky nimž pe-
rete a myjete téměř zdarma i v zimě, a retenční nádrž na zachyco-
vání dešťovky, kterou můžete využít na zalévání zahrady. Náklady 
na provoz pasivního domu jsou v porovnání s klasickým domem 
zanedbatelné. Pasivní dům v moderním designu a se zahradou 
a garáží tu pořídíte za cenu čtyřpokojového bytu v Brně. Domy 
jsou zkolaudované a ihned k nastěhování.
www.ricanydomy.cz
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Mary Poppins je soukromá kosmopo-
litní školka a jesle s tradicí více než 
10 let. Školka sídlí na ulici Srbská 
30, v domku se zahrádkou, v klidné 
části Králova Pole v Brně a její služby 
se snaží maximálně vycházet vstříc 
potřebám dnešní moderní rodiny. 
www.marypoppins.cz

Práce nebo zábava? My jsme to spojili. Hledáme  
kolegyni/kolegu na pozici junior account manager ve  
vydavatelství Pocket media v Brně. Co vyžadujeme? Praxi  
na podobné pozici, komunikativnost, nekonfliktní povahu. 
Co nabízíme? Židli v naší redakci nad Jakubským náměstím, 
pohodový kolektiv, zajímavé projekty, motivační ohodnocení, 
benefity. Co budeš dělat? Komunikovat s našimi partnery,  
tvořit marketingové kampaně, řešit obchodní administrativu.
Zájemci pište na info@pocketmedia.cz / do předmětu  
napište Pocket Job

Poslední zářijový víkend bude Vídeň 
v centru pozornosti. Na jednom 
místě se vám představí vycházející 
hvězdy, renomovaní mistři  
a významné galerie z celého světa.  
Výstava se soustředí na střední  
a východní Evropu.   
www.viennacontemporary.at

Mary Poppins je tu pro vaše dětiPojď s námi tvořit časopisy!

Umělecký veletrh viennacontemporary
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Zařaďte vaši realitní nabídku do tematické přílohy 
BYDLENÍ magazínu Brněnský metropolitan a my jí 
doručíme do všech domácích schránek v Brně.

Příloha BYDLENÍ vychází v říjnovém vydání  
Brněnského Metropolitanu

tel: 604 239 957  
obchod@pocketmedia.cz  
www.pocketmedia.cz

Nastěhujeme vás do všech schránek v Brně!
 

BYDLENÍ 

Příští vydání časopisu FOOD DRINK BRNO 
Vychází v listopadu 2019

Příjem inzerce 604 239 957 
obchod@pocketmedia.cz | www.pocketmedia.cz
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Jan Kříž: 
Závodník 
chce vždycky  
vyhrát
Díky Adamu Ondrovi začíná české 
sportovní lezení získávat na popularitě.  
Jedním z největších talentů tohoto 
sportu je také teprve třiadvacetiletý 
Brňan Jan Kříž (na snímku vlevo), který 
v srpnu vybojoval na mistrovství 
světa v Japonsku stříbrnou medaili 
v lezení na rychlost a jen o vlásek mu 
uniklo kvalifikování na olympijské 
hry. Nyní se Kříž chystá na další zá-
vody a nepřestává doufat, že v Tokiu 
pod pěti kruhy přece jen nastoupí.

Právě jste se vrátil z  Japonska, kde jste 
skončil na MS druhý v lezení na rychlost. 
Co na tento výsledek říkáte?
Závodník chce vždycky vyhrát, ale mezi tou 
konkurencí jsem neměl tak velké ambice, 
a  proto jsem velmi spokojený. Jen mě po-
tom zklamalo, že jsem se nedostal do kom-
binačního závodu, kde se bojovalo o místo 
na olympiádu v Tokiu.

Ještě máte šanci se kvalifikovat, jak si 
věříte?
Jsou dvě šance. Jedna je mistrovství Evropy, 
ale až v  roce 2020, a druhá šance na kon-
ci listopadu v Toulouse, ale tam ještě mu-
sím splnit kritéria a dostat se mezi nejlepší 
ve  světovém poháru. Proto teď objíždím 
závody a  snažím se dostat co nejvýš. Ješ-
tě zbývají čtyři, když tam budu mít dobré 
výsledky, může se to povést, v  což velice 
doufám. Obětoval jsem tomu hodně, zlepšil 
jsem se, letos jsem vybojoval první medaili 
na světovém poháru… 

Jak jste se svým sportem začínal?
Jako dítě jsem se díval na  lezce na  skalách 
v Moravském krasu. Mně a sestrám se to moc 
líbilo, takže jsme si v Líšni našli horolezeckou 

stěnu, začali jsme tam chodit do horolezec-
kého kroužku. K  tomu jsem závodně pla-
val a  dělal atletiku. Věděl jsem, že musím 
od něčeho upustit, a od patnácti se věnuji 
už jen lezení, které mě opravdu bavilo. 

Měl jste již v té době nějaký vzor?
Určitě, na  YouTube jsem sledoval Adama 
Ondru. Pak jsem začal jezdit na  tréninky 
a soustředění s Liborem Hrozou, tehdy nej-
lepším českým lezcem na  rychlost, a  ten 
mi byl velkým vzorem. Teď už vzor nemám, 
protože se soustředím na sebe, ale líbí se mi 
myšlení několika lidí. Velkou motivací je pro 
mě samozřejmě i Adam.

S ním jste si i zatrénoval. Jaké to bylo?
Obrovská zkušenost, byl jsem se podívat 
na  jeho tréninku tady v  Brně na  Kotelně, 
a  jak leze, to je neskutečné sledovat. Měl 
jsem s ním i několik tréninků, kdy se mnou 
lezl na rychlost, takže jsme si vyměnili zku-
šenosti a pomohli si navzájem.

Hlídáte si váhu?
Musím. Nepočítám, co přesně sním, ale hlí-
dám si, co jím. Nesnažím se cíleně hubnout, 
ale roli hraje taky trénink, přes zimu je ob-
jem a já jsem těžší než v sezoně. Moje aktu-
ální váha je kolem 83 kilogramů, přes zimu 
mám až k 90 kilům. 

Sportovní lezení je stále známějším spor-
tem. Vyvíjí se i jinak než z hlediska popu-
larity?
Zlepšují se podmínky pro závodní lezce, 
v Česku máme nová sportovní centra. Co se 
týče financí, za tu dobu, co se tu pohybuju, 
taky narostly. Pořád se staví nové stěny, 
i komerční, a vidím obrovský rozvoj pro ne-
lezce, kteří to mají jako koníček. Na stěnách 
potkávám čím dál více lidí. Dřív jsem přišel 
na  stěnu a  každého jsem znal, teď přijdu 
a neznám skoro nikoho.

Na Masarykově univerzitě jste vystudo-
val trenérství. Jak obtížné bylo skloubit 
studium s vrcholovým sportem?
Bylo to těžké, ale sportovec si musí nasta-
vit priority. Tou mojí byl sport. Samozřejmě, 
když jsem se učil na  zkoušky, musel jsem 
chodit spát později. Ale třeba týden před 
státnicemi jsem vyhrál akademické mist-
rovství světa a  zkoušky jsem zvládl, takže 
se to skloubit dá. Na  fakultě sportovních 
studií je navíc domluva s profesory na úrov-
ni, přistupují ke mně profesionálně.  ■

Marek Dvořák | foto: Monika Brkalová
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Mladí atleti a basketbalisté 
přivezli medaile 
z mezinárodních her

O prázdninách se vypravilo 22 brněnských 
sportovců do ruské Ufy, aby reprezentovali 
své město na Mezinárodních hrách mláde-
že. Sešlo se na nich téměř 1 200 účastní-
ků z 29 zemí. Brněnští sportovci do 15 let 
uspěli a  odvezli si čtyři medaile. Zlatou 
získali basketbalisté Jakub Nečas, Lukáš 
Olbort, Jan Polívka a Patrik Svoboda, stří-
brnou vybojovali atleti Lukáš Musil v běhu 
na 400 m a Jan Odehnal v běhu na 1 500 m 
a  bronzovou atletka Veronika Hutárková 
v běhu na 400 m. ■

(zug)

BTC Cup nabídne 
brněnským fanouškům 
špičkový mladý tenis

Brněnští příznivci tenisu se mají na co těšit. 
Od 23. do 29. září se v Židenicích koná již 
pátý ročník ženského turnaje BTC Cup Brno. 
„Projekt má ve svém názvu ‚Start pro nové 
naděje‘ a jeho filozofií je podporovat talen-
tované tenistky v  jejich cestě na  žebříček 
WTA. Umožnit jim získat cenné body v do-
mácím prostředí,“ vysvětluje manažerka 
turnaje Andrea Rossi. „Naším cílem je v  ji-
homoravské metropoli aktivně rozvíjet te-
nisové soutěže a také pořádat na profesio-
nální úrovni turnaje pro mladé tenisty, kteří 
chtějí svoji kariéru směřovat mezi vrcholové 
hráče,“ dodává Rossi. Více informací najdete 
na www.btcentrum.cz. ■

(mad) | foto: Brněnské tenisové centrum

Půlmíle pro ranou 
péči protáhne svaly 
a pomůže dětem

V září se koná již třetí ročník závodu 
Půlmíle pro ranou péči.

Chcete se proběhnout a zároveň vykonat něco 
dobrého pro ostatní? Zúčastněte se běžeckého 
závodu Půlmíle pro ranou péči. Uskuteční se 
v  sobotu 21.  září, startuje se na Husově ulici 
v 19 hodin. „Záměrem běhu je upozornit na ra-
nou péči, tedy bezplatnou pomoc pro rodiny 
vychovávající doma děti s postižením ve věku 
od narození do 7 let. Je to sociální služba, o níž 
se bohužel ví jen málo,“ říká za  organizátory 
Irena Jelínková. „Jedná se o  běh symbolický, 
na cca 800 metrů,“ dodává.  ■

(mad) | foto: Společnost pro ranou péči

Novým trenérem 
volejbalistek KP Brno 
je Matúš Kalný

Volejbalistky z Králova Pole hrající nejvyšší 
domácí soutěž mají od léta nového trenéra. 
Stal se jím slovenský kouč Matúš Kalný, jenž 
do Brna přišel z  německé juniorské repre-
zentace. „Těším se moc, protože jde převáž-
ně o práci s mladými lidmi, které lze ve vel-
ké míře výkonnostně ovlivňovat a rozvíjet,“ 
uvedl pro web klubu Kalný. „Brno mě oslo-
vilo se svým koncepčním plánem výchovy 
mladých perspektivních hráček, nastave-
ným na delší období. Takže jsem na nabídku 
kývl,“ dodal. ■

(mad)

Zbrojovka, nebo Líšeň? 
Derby rozhodne o vládci Brna

Vzestup fotbalového klubu SK Líšeň v  po-
sledních letech zaujal řadu brněnských fan-
dů. Mnozí z  nich počítali, že se Zbrojovka 
vrátí do  nejvyšší soutěže a  z  líšeňského 
klubu bude „farma“. Jenže karty se obrátily. 
Líšeň, obohacená o hráče, kteří se „nevlez-
li“ do  sestavy Zbrojovky, v  tabulce 2.  ligy 
drží sedmou příčku, zatímco Zbrojovka je 
momentálně osmá. Kdo tedy vládne Brnu? 
Aspoň na nějakou dobu tuto otázku zodpo-
ví derby, které se odehraje v sobotu 14. září 
ve 13 hodin na stadionu Srbská. ■

(mad) | foto: Zdeněk Kolařík

 
 
www.kamzasportemvbrne.cz
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Křížovka o ceny

Vyhrajte brněnské dárkové předměty. Tajenku 
vložte do 17. září 2019 do formuláře na adrese 
www.brno.cz/krizovka, zašlete poštou 

(či doneste) na adresu redakce Husova 12, 
Brno, nebo pošlete SMS na číslo 602 770 466. 
Vícekrát zaslané tajenky vyřazujeme. Ze 

správných odpovědí z minulé ho čísla  
(…zaplní nejlepší závodníci světa) byli 
vylosováni: M. Kajan, L. Píchová, R. Kosek. ■ 
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210 000 
celkový náklad

10 000 
výtisků do stojanů v tramvajích MHD

Příjem inzerce: www.pocketmedia.cz | obchod@pocketmedia.cz | + 420 604 239 957

195 400 
výtisků do domácích poštovních schránek
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